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اقتصادی

عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی :

چراسهمیه بندی بنزین پُر هزینه است؟
عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی گفت:»دادن یارانه به بنزین و گازوئیل در 
شرایطی که موجب آلودگی هوا و ترافیک شهرها می شود اصلا کار عاقلانه ای نیست.« 
سید حمید حسینی، کارشناس انرژی گفت:»هر کالایی که به قیمت واقعی در بازار 
عرضه نشود، تعادل بازار را بهم می ریزد؛این اتفاق در کالایی مثل بنزین ا و گازوییل 

رخ داده است.«
او ادامه داد:»در حال حاضر نباید دولت یارانه را به مصرف کننده بدهد ،بلکه این 
یارانه باید برای تولیدکننده یارانه ای در نظر گرفته شود. از سوی دیگر یارانه دادن 
به بنزین و گازوئیل در شرایطی که موجب آلودگی هوا و ترافیک می شود اصلا کار 
عاقلانه ای نیست.این منابع باید برای گسترش و توسعه حمل و نقل عمومی صرف 
شود و به محیط زیست و ترافیک کمک کند.« حسینی افزود:» از طرف دیگر در 
قانون هدفمندسازی یارانه ها تاکید شده است،که تا پایان سال پنجم اجرای این 
قانون، قیمت حامل های انرژی واقعی شود. در حال حاضر قیمت بنزین تا حدودی 
به قیمت واقعی نزدیک شده است اما در گازوئیل چنین اتفاقی رخ نداده و به همین 
دلیل در فراورده ای مثل گازوئیل قاچاق بیشتر صورت می گیرد.« او عنوان کرد:» در 
حال حاضر قاچاق گازوئیل اقتصادی شده است و این اتفاق از چندین جهت به اقتصاد 
کشور ضربه می زند.« این کارشناس انرژی با اشاره به افزایش مصرف بنزین در کشور 
گفت:» قرار بود مصرف به اندازه همان ۷۴ الی ۷۵ میلیون لیتر  در ماه باشد اما امروز 
میزان مصرف بنزین بیشتر شده است. حتی با افتتاح ستاره خلیج فارس و افزایش 
تولید داخل، باز هم میزان مصرف افزایش یافته و به نظر می رسد در آینده به مرحله 
افزایش واردات مجدد بنزین خواهیم رسید.« این عضو هیات نمایندگان اتاق تهران با 
تاکید بر اینکه اجرای مجد برنامه برنامه سهمیه بندی بنزین کار پر هزینه ای است، 
گفت:»سهمیه بندی دوباره بنزین و استفاده از کارت سوخت  کار بسیار هزینه بری 
است؛ از طرف دیگر کنترل آن نیز سخت خواهد بود. سیستم ها می توانند دچار 
مشکل شوند یا خطر هک شدن آن ها وجود دارد به همین ترتیب راه حل کارت 
سوخت راه حل معقولی به نظر نمی رسد.« او اظهار کرد:»با منطقی کردن قیمت ها 

می توان کاری کرد که دیگر قاچاق سودی برای قاچاقچی نداشته باشد.«

توپ قاچاق موبایل همچنان سرگردان
 بین ارگان ها

سال گذشته بالغ بر ۶۲۵ میلیون دلار معادل بیش از دو هزار میلیارد تومان انواع 
تلفن همراه به کشور قاچاق شده است،روندی که طی سال های گذشته به طور مداوم 
استمرار داشته و با وجود وعده های متعدد هنوز اقدام موثری در مواجهه با آن صورت 

نگرفته است.
به گزارش ایسنا، آمارهای متعدد بر واردات ۹۰ درصدی گوشی های تلفن همراه 
به شکل قاچاق تاکید دارند. طی سال های گذشته بارها و بارها برای رسیدگی به 
این موضوع جلساتی برگزار شده و وعده هایی داده شده است با این حال هنوز هیچ 
اتفاق عملی و خاصی در این عرصه مشاهده نشده و همچنان خرید دراین بازار با اما 
و اگرهای بسیار مواجه است. مجتبی خسروتاج در گفت وگو با ایسنا، درباره  آخرین 
وضعیت بحث رسیدگی به واردات گوشی های قاچاق، اظهار کرد: از سال گذشته 
اینگونه اعلام شد که جهت کنترل واردات در این بخش از بهترین روش یعنی کدینگ 
استفاده خواهد شد. رئیس سازمان توسعه تجارت در عین حال، عنوان کرد: این طرح 
نیز به صورت آزمایشی اجرا شده و موفق بود، اما متولی اصلی آن که باید حتما وارد 
عمل شود وزارت ارتباطات است که البته این وزارتخانه نیز اجرای چنین طرحی را 
در برنامه داشته و کار را جلو می برد. این اظهارات در حالی است که پیش از این نیز 
از سوی مسوولان وزارت ارتباطات، ستاد مبارزه با قاچاق کالا و همچنین وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اجرای طرح رجیستری موبایل به خرداد ماه امسال موکول 
شده بود. حال بیش از یک ماه از این زمان می گذرد و هنوز در این عرصه اتفاقی رخ 
نداده و برخی گفت وگوها با وزیر ارتباطات از تعویق اجرای این طرح تا شهریور ماه 
خبر می دهد این در حالی است که عمر دولت یازدهم رو به پایان بوده و در روزهای 
پایانی دولت اکثر وزارتخانه ها تلاش دارند طرح های نیمه تمام برجای مانده را به 
سرانجام برسانند، اما درباره اجرای طرح رجیستری تلفن های همراه هنوز صحبتی 
شنیده نمی شود. سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اواخر سال گذشته در 
خصوص وضعیت قاچاق گوشی تلفن همراه و اجرای طرح رجیستری اظهار کرد: در 
ابتدای پیشنهاد این طرح هیچ مسئول یا دستگاهی تصور مطمئنی درباره چگونگی و 
امکانپذیری اجرای طرح رجیستری دستگاه های تلفن همراه نداشت و همگی در این 
زمینه تردید داشتند، اما هم اکنون همه دستگاه های اجرایی متولی نسبت به امکانپذیر 
بودن و موثر بودن اجرای این طرح مطمئن هستند و آن را تایید می کنند از نظر فنی 
همه ملزومات مورد نیاز آماده شده و نتایج تست ها و آزمایش های صورت گرفته برای 
اجرای این طرح نیز مشخص شده است که امیدواریم تا تیرماه سال آینده این طرح به 
صورت کامل اجرایی شود تا بتواند به مبارزه با قاچاق تلفن همراه کمک شایانی کند.

بانک مرکزی اعلام کرد

بار دیگر تورم نقطه به نقطه تک رقمی شد
بر اساس اطلاعات بانک مرکزی ایران تورم ۱۲ ماهه منتهی به تیرماه سال جاری 
نسبت به ۱۲ ماهه منتهی به تیرماه سال ۱۳۹۵ معادل ۱۰.۳ درصد شده است و تورم 

نقطه ای تیرماه نیز معادل ۹.۹ درصد بوده است.
به گزارش ایسنا، بانک مرکزی ایران اعلام کرده است شاخص بهای کالاها و خدمات 
مصرفی در مناطق شهری ایران طبق سال پایه ۱۳۹۰ مساوی ۱۰۰ در تیرماه سال 

۱۳۹۶ به عدد ۲۶۶.۹ رسیده که نسبت به ماه قبل ۰.۱ درصد کاهش داشته است.
همچنین در شاخص اشاره شده در تیرماه سال ۱۳۹۶ نسبت به ماه مشابه سال قبل 
معادل ۹.۹ درصد افزایش یافته است. آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد تورم سالانه 
گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها نسبت به ماه قبل ۱.۵ درصد کاهش یافته است و تورم 
نقطه ای این گروه ۱۳.۶ درصد است. همچنین تورم گروه دخانیات نسبت به ماه قبل 
۰.۵ درصد کاهش پیدا کرده و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۰.۲ درصد افزایش یافته 
است. همچنین تورم ماهانه در تیرماه برای گروه پوشاک و کفش ۰.۲ درصد، مسکن، 
آب، برق  و گاز و سایر سوخت ها، ۰.۵ درصد، اساس لوازم و خدمات مورد استفاده در 
خانه ۰.۶ درصد، بهداشت و درمان ۰.۴ درصد، حمل و نقل ۰.۷ درصد، ارتباطات ۰.۱ 
درصد، تفریح و امور فرهنگی ۰.۷ درصد، تحصیل ۰.۲ درصد، رستوران و هتل ۱.۴ 
درصد  و کالاها و خدمات متفرقه ۰.۷ درصد بوده است. گفتنی است تورم نقطه ای 
گروه تفریح و امور فرهنگی معادل ۷.۹ درصد و گروه تحصیل معادل ۱۰.۹ درصد بوده 
است و به طور کلی تورم گروه کالا در تیرماه نسبت به ماه قبل ۰.۷ درصد کاهش 
یافته است و تورم نقطه به نقطه آن ۱۰.۱ درصد افزایش یافته است و همچنین تورم 
ماهانه گروه خدمات در تیرماه نسبت به ماه قبل ۰.۷ درصد بوده و تورم نقطه به نقطه 

این گروه نسبت به ماه مشابه سال قبل معادل ۹.۷ درصد بوده است.

بانک مرکزی حجم نقدینگی در پایان فروردین ماه امسال را 
۱۲۶۴۱.۱ هزار میلیارد ریال اعلام کرد که نسبت به فروردین 

ماه پارسال ۲۳.۷ درصد رشد دارد. 
ایرنا و بر اساس گزیده های آماری مربوط به  به گزارش 
فروردین امسال که بانک مرکزی به تازگی منتشر کرده، میزان 
رشد نقدینگی در این ماه نسبت به اسفند پارسال ۰.۹ درصد 

بوده است.
در فروردین ماه امسال ۳۴۳.۵ هزار میلیارد ریال اسکناس و 

مسکوک در اختیار مردم قرار داشته است.
در این ماه حجم پول نیز به عدد ۱۵۵۰.۵ هزار میلیارد 
ریال رسیده که از رشد ۲۱.۴ درصدی نسبت به فروردین ماه 
پارسال حکایت دارد اما نسبت به اسفند پارسال ۴.۹ درصد 

کاهش یافته است.
نگاهی به شاخص شبه پول نیز نشان می دهد که این عدد 
به رقم ۱۱۰۹۰.۶ هزار میلیارد ریال رسیده و همچنان حجم 
بالایی از نقدینگی در اقتصاد ایران را به خود اختصاص داده 
است که این عدد نیز نسبت به فروردین پارسال ۲۴ درصد و 

نسبت به اسفند پارسال ۱.۷ درصد رشد دارد.
جمع  از  که  است  شبه پول  و  پول  مجموع  نقدینگی، 
اسکناس ها و مسکوکات و سپرده های دیداری در یک کشور 

حاصل می شود.
رییس کل بانک مرکزی چندی پیش درباره حجم نقدینگی 
گفت: نزدیک به ۱۵ درصد نقدینگی محاسبه شده در آمارهای 
این بانک ناشی از ساماندهی موسسه های غیرمجاز در این 
دوره است که زیر نظر بانک مرکزی قرار گرفتند و به دنبال 
آن میزان نقدینگی محاسبه شده در بازار پولی به طور رسمی 

افزایش یافته است.

»ولی الله سیف« بارها تاکید کرده است نباید از بزرگی عدد 
مربوط به حجم نقدینگی نگران بود؛ زیرا این عدد باید در 

مقایسه با بزرگی اقتصاد کشور دیده شود.
با این حال کارشناسان اقتصادی بر این باورند که چون مردم 
فضای کسب و کار را مناسب نمی دانند، ترجیح می دهند 
سرمایه خود را به شکل سپرده های بلندمدت نگهداری کنند و 

به همین دلیل سهم شبه پول از نقدینگی بالاست و به تناسب 
متوسط نرخ سودی که در بانک ها بابت سپرده های مردم 

پرداخت می شود، حجم آن نیز افزایش می یابد.
کارشناسان  پیشنهادی  های  سیاست  از  یکی  رو،  این  از 
کاهش نرخ سود سپرده های بانکی متناسب با مجموع نرخ 
تورم و رشد اقتصادی و در توازن بازارهای دیگر اقتصادی در 

کشور نظیر بازار سرمایه و همچنین بهبود فضای کسب و کار 
است.

 **بدهی دولت به سیستم بانکی
آنگونه که آمار بانک مرکزی گزارش می دهد، بدهی دولت 
به سیستم بانکی در پایان فروردین امسال به ۲۲۵۲.۲ هزار 
میلیارد ریال رسیده است که از رشد ۲۱.۳ درصدی در یک 

ساله منتهی به این ماه حکایت دارد.
از این میان سهم بدهی دولت که شامل اوراق مشارکت 
انتشار یافته بخش دولتی هم می شود، ۱۹۳۴.۴هزار میلیارد 
ریال و سهم بدهی شرکت ها و موسسات دولتی به سیستم 

بانکی به ۳۱۷.8 هزار میلیارد ریال بوده است.
**دارایی ها و بدهی های بانک مرکزی

پایان  در  مرکزی  بانک  های  دارایی  وضعیت  به  نگاهی 
فروردین امسال نیز بیانگر آن است که میزان دارایی های 
خارجی این نهاد در مدت یاد شده به ۳۳۷۳.۷ هزار میلیارد 
ریال رسیده است. سهم اسکناس و مسکوک از این دارایی 
ها ۶۱ هزار میلیارد ریال و سایر دارایی های آن ۶۶.8 هزار 

میلیارد ریال برآورد می شود.
در این مدت بدهی بانک ها به بانک مرکزی به ۱۰۰۹.۹ 
هزار میلیارد ریال و بدهی بخش دولتی به ۵۹۹.8 هزار میلیارد 

ریال رسیده است.
از بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی ۳۱۹ هزار میلیارد 
ریال سهم دولت و بقیه شامل ۲8۰.8 هزار میلیارد ریال مربوط 
به شرکت ها و موسسات دولتی است که به ترتیب نسبت به 
اسفند پارسال بدهی های دولت ۱۶.۲ درصد رشد داشته اما 
بدهی شرکت ها و موسسات دولتی ۷.۱ درصد کاهش یافته 

است.

بانک مرکزی اعلام کرد

حجم نقدینگی به 1264 هزار میلیارد تومان رسید 

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۴۲ فرعی از ۱۰۴۴8  اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی ۱۵ خرداد-کوی ۵۴ -کوی ۱۰ - 8 متری فردوسی - 
پلاک ۴۱ که بنام آقای فرهاد بیگدلو فرزند حجت اله میباشد ، در جریان ثبت است که 
بعلت تبصره واحده ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به 
تقاضای کتبی نامبرده طی وارده ۱/۱۰۹۰۴ -۱۳۹۶/۵/۴ تحدید حدود پلاک مذکور در 
روز چهارشنبه مورخ ۹۶/۶/۱ ساعت 8/۵ الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد 
بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد 
که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم 
صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت 
پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب ۷۳/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع 

ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1396/5/7

آگهی فقدان سند مالکیت
خانمها بتول و زهره زینلی دو تن از ورثه حسن زینلی با ارائه یک برگ استشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت دفترچه ششدانگ پلاک ۱۰۵۹۹/۴۲۶ اصلی 
بخش یک در صفحه ۴۲۱ دفتر ۱۶۱ ذیل ثبت ۲۱۷۷۵ بنام حسن زینلی ثبت و صادره 
نامبردگان اعلام داشته که سند مالکیت در اثر اسباب کشی مفقود گردیده. لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل 
آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود اسناد مالکیت نزد خود و یا انجام معامله  
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف ۱۰مدت روز کتبا به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 
از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد 

شد.)م الف ۳۵۶۲(.
محمدرضا ادیبان - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هادی حق شناس کارشناس اقتصادی می گوید:» زمانی که دولت دراقتصاد 
کشور دخالت می کند،نباید انتظار رشد بخش خصوصی و به تبع آن رشد اقتصادی 

مستمر در اقتصاد باشیم.« 
هادی حق شناس، با بررسی عملکرد اقتصادی دولت در بخش یارانه ها طی چهار 
سال گذشته،اظهارداشت:»یک مقایسه ساده از میزان پرداخت یارانه ها از آذرماه 
8۹ تا ابتدای سال ۹۵ نشان می دهد که تقریبا پرداخت یارانه ها دو برابر بودجه 

عمرانی بوده است.«
او ادامه داد:»در بررسی دقیق تر به این نتیجه می رسیم که میزان یارانه پرداخت 
شده  در سال گذشته،رقمی در حدود ۴۲ الی ۴۳ میلیارد تومان بوده که معادل 
بودجه عمرانی یکسال کشور است؛ البته با این توضیح که دولت سال گذشته بخش 
عمده از منابع بودجه عمرانی را به دلیل کمبود منابع نقدی ناچار در قالب اسناد 

اوراق بهادار تسویه کرده است. 
حال آنکه این کار، نوعی استقراض محسوب می شود و به عبارت ساده تر شاید 
به اندازه نصف یارانه سال گذشته، پول نقد به پیمانکاران یا بودجه عمرانی پرداخت 
شده باشد. بنابراین با این روند حتما دولت نمی تواند پروژه های نیمه کار کشور 

را به اتمام برساند.«
یارانه های کمرشکن بودجه

در  دولت  چرا  که  بگویند  برخی  یادآورشد:»شاید  اقتصادی  کارشناس  این 
هزینه های خود از جمله هزینه های جاری صرفه جویی نمی کند؟ باید گفت،بیش از 
۷۰ الی 8۰ درصد از حجم بودجه جاری کشور را حقوق کارکنان یا هزینه نگهداری 

اداری در برمی گیرد. یعنی نمی توان در بودجه جاری تعدیلی صورت بگیرد، مگر 
اینکه دولت، تعدیل نیروی انسانی و تعدیل نیروی سازمان ها را انجام دهد. آن هم 
با توجه به وضیعت نرخ بیکاری دورقمی کشور طبیعتا تعدیل به این راحتی ها 

قابل انجام نیست.«
او عنوان کرد:» به هر حال از ۲۴ میلیون خانوار ایران ۵ میلیون خانوار یا در قالب 
بازنشستگی یا در قالب شاغل حقوق بگیر دولت دسته بندی می شوند؛ دولت حجیم 

است و برای اینکه کوچک شود، نیاز به برنامه میان مدت جدی دارد.«
حق شناس اظهار کرد:»برنامه اعطای یارانه نقدی هم موضوعی است که به نظر 
می رسد،دولت تصمیم ندارد که این بخش را از بودجه هرسال کشور حذف کند،اما 
قاعدتا این شیوه پرداخت یعنی پرداخت یارانه بین پولدار و بی پول هم هزینه بر 
است. ادامه این پرداخت نه بر اساس  هدف و فلسفه اصلی هدفمندسازی یارانهاست 

و نه این شیوه برای جامعه مفید است.«
او پیشنهاد کرد:» بهتر است، دولت باید اقشار آسیب پذیر جامعه که عمدتا تحت 
پوشش کمیته امداد، بهزیستی یا نهادهای امدادی و حمایتی هستند به علاوه 
بازنشستگانی که پایین تر از خط فقر حقوق دریافت می کنند را شناسایی کند و به 
این اقشار یارانه پرداخت کند و سایر اقشار را بر اساس مصوبه مجلس حذف کند. 

چون شیوه فعلی قابل دوام نخواهد بود.«
واگذاری امور به مردم

هم  کشور  در  خصوصی سازی  توسعه  موانع  درباره  ادامه  در  شناس  حق 
گفت:»بودجه کل کشور  در سال ۹۶ رقمی معادل کل تولید ناخالص ملی است؛ 

مفهموم ساده این است که سهم بخش خصوصی در اقتصاد ایران ناچیز است.«
او ادامه داد:»تا زمانی که دولت ها دست از سر اقتصاد برندارند، تا زمانی که دولت 
ها بخواهند برای اقتصاد تعیین و تکلیف کنند به طوری که بگویند در اقتصاد چه 
تولید شود چه تولید نشود، به چه قیمتی خرید شود و به چه قیمتی فروش برود، 
نباید انتظار تحول در اقتصاد را داشت و بخش خصوصی توانمند را در اقتصاد ایران 

شاهد بود.«
این کارشناس اقتصادی ادامه داد:» اگر اصل ۴۴ قانون اساسی که سال 8۵ 
بازنگری شد،به معنای واقعی اجرا می شد یقینا امروز وضعیت اقتصادی ایران 
مطلوب تر از سال 8۵ به قبل بود،در حالی که  بعد از ابلاغ این بازنگری شاخص 

های اقتصاد ایران به سمت نامطلوب شدن رفت.«
مشاور معاون سازمان کشتیرانی خاطرنشان کرد:» سال 8۵ یک فرصت بی نظیر 
تاریخی در ایران بود که دولت وقت به درستی از این فرصت استفاده نکرد. امروز 
هم که بحث اقتصاد مقاومتی مطرح است به این معناست که کارها  به مردم واگذار 
شود. هر جا که به مردم کار واگذار شود، نتایج مطلوب بدست می آید. منظور از 

مردم در واقع همان بخش خصوصی و سرمایه گذاران در کشور است.«
این استاد دانشگاه عنوان کرد:» یکی از حلقه های مفقوده اقتصاد ایران این است 
که قانون اجرا شود. امروزی قوانینی که در خصوص حمایت از بخش خصوصی 
داریم به درستی اجرا نمی شود؛ مادامی که قانون اجرا نشود،فرقی نمی کند که 
نماینده بخش خصوصی در دولت باشد یا در مجلس. مهم این است که مصوبات 

اجرایی شود.«

حق شناس کارشناس اقتصادی: 

بخش خصوصی ناجی تدوام رشداقتصادی ایران است

گمرک ایران اعلام کرد : 

تجارت خارجی ایران به 3۰ میلیارد دلار 
نزدیک شد 

مجموع صادرات و واردات ایران در چهار ماه نخست سال جاری به ۲۹ میلیارد و 
۲۷۲ میلیون دلار رسید که ۶ درصد بیشتر از مدت مشابه پارسال است.

گمرک ایران اعلام کرد : در این مدت تمایل کشورهای صادرکننده کالا برای 
افزایش صادرات به ایران رشد داشته و در نهایت ۱۵ میلیارد و 8۱۳ میلیون دلار انواع 
کالا وارد کشور شد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۲۴درصد افزایش نشان می 
دهد . عمده ترین دلایل افزایش واردات به خودرو و قطعات منفصله خودرو ، کالاهای 
سرمایه ای و برخی کالاهای اساسی مربوط می شود. همچنین در مدت یاد شده 
متوسط قیمت کالاهای وارداتی کشورمان به ازای هر تن به یک هزار و ۳۹۹ دلار 
افزایش یافت که در مقایسه با پارسال ۹ درصد افزایش داشته است . در این مدت 
شاهد افزایش صادرات پنج کشور عمده طرف معامله با ایران هم بوده ایم.مجموع 
صادرات غیر نفتی ایران در چهارماهه اول سالجاری به ۱۳ میلیارد و ۴۵۹ میلیون 
دلار رسید که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۹.۵ درصد کاهش داشته است. سهم 
عمده کاهش صادرات به سایر کالاها با ۱۵ درصد مربوط می شود و سهم پتروشیمی 
۳.۷ درصد و سهم میعانات گازی ۴.۲ درصد است.در میان کشورها صادرات ایران به 
امارات متحده عربی و هند با افت شدیدی همراه بوده است. همچنین متوسط قیمت 
هر تن کالای صادراتی نیز در مدت یادشده به ۳۵8 دلار رسید که ۲.۵ درصد افزایش 
داشت و در میان کشورهای عمده خریدار کالاهای ایرانی بهترین عملکرد را جمهوری 

کره با مثبت ۱۶ درصد و عراق با ۶.۵ درصد به خود اختصاص داده اند.
عمده ترین کالاهای صادراتی

اقلام عمده صادراتی کشورمان در مدت یادشده به ترتیب شامل میعانات گازی به 
ارزش ۲ میلیارد و ۳۱۵ میلیون دلار، سایر روغن های سبک و فرآورده ها به جز بنزین 
با ۵۱۲ میلیون دلار، پلی اتیلن گرید فیلم با ۴8۵ میلیون دلار ، پروپان مایع شده به 

ارزش ۴۴۶ میلیون دلار و متانول با ۴۲۶ میلیون دلار بوده است.
اقلام عمده وارداتی

اقلام عمده وارداتی در چهارماهه ابتدای سالجاری نیز به ترتیب شامل برنج با ۶۰۳ 
میلیون دلار، ذرت دامی به ارزش ۴8۴ میلیون دلار، وسایل نقلیه موتوری با حجم 
سیلندر ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سی سی به ارزش ۴۲۶ میلیون دلار ، لوبیای سویا با ۳۳8 
میلیون دلار و قطعات منفصله جهت تولید خودروی سواری با ۳۱۱ میلیون دلار 

بوده است.
عمده ترین خریداران کالاهای ایرانی

عمده ترین خریداران کالاهای ایرانی در چهارماهه اول سال جاری به ترتیب شامل 
چین به ارزش ۲ میلیارد و 8۴۱ میلیون دلار، عراق با ۲ میلیارد و ۵۲ میلیون دلار ، 
امارات متحده عربی با ۲ میلیارد و ۳۷ میلیون دلار،جمهوری کره با یک میلیارد و۴۰۰ 

میلیون دلار و هند با ۹۲۶ میلیون دلار بوده است. 
کشورهای عمده صادرکننده کالا به ایران

شامل  ترتیب  به  یادشده  مدت  در  ایران  به  کالا  صادرکننده  عمده  کشورهای 
کشورهای چین با ۳میلیارد و ۴۹۵ میلیون دلار، امارات متحده عربی با ۲ میلیارد 
و ۹۹۲ میلیون دلار، جمهوری کره با یک میلیارد و ۷۴ میلیون دلار ، ترکیه با ??? 

میلیون دلار و هند با 8۹۱ میلیون دلار  بوده است. 

مدیرعامل توانیر:

برنامه ای برای اعمال خاموشی نداریم
مدیرعامل توانیر تاکید کرد: مجموعه صنعت برق تمام توان خود را برای تامین برق 
مشترکان به کار گرفته و با توجه به برنامه های از پیش تعین شده، هیچ برنامه ای 

برای اعمال خاموشی ندارد.
آرش کردی، با اشاره به احتمال افزایش مصرف برق در پی پیش بینی های 
سازمان هواشناسی در خصوص افزایش دمای هوا در روزهای پیش رو، تاکید کرد: 
مجموعه صنعت برق تمام توان خود را برای تامین برق مشترکان به کار گرفته و 
از مدت ها پیش برنامه ریزی های گسترده ای جهت مدیریت شبکه گسترده برق 
در شرایط تابستان را انجام داده و از این رو هیچ برنامه ای برای اعمال خاموشی 

در کشور ندارد.
وی افزود: شبکه برق در سال جاری مصرف برق ۵۵ هزار ۳۶۴ مگاواتی را در 
روز۱۴ تیرماه که با رشد ۷ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه 
بود، با موفقیت پشت سرگذاشت و نشان داد که تمام توان صنعت برق کشور در 
خدمت مشترکان عزیز بکار گرفته شده تا کوچکترین محدودیتی در تامین برق 

ایجاد نشود.
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بشار رسن با پرسپولیس قرارداد امضا کرد
 هافبک عراقی مدنظر تیم فوتبال پرسپولیس با این باشگاه قراردادش را امضا کرد.

بشار رسن که پس از پایان اردوی تیم ملی امید عراق روز پنجشنبه وارد ایران شد و 
بازی پرسپولیس و فولاد را از نزدیک تماشا کرد شب گذشته قرارداد دو ساله اش را با 

پرسپولیس امضا کرد.
رسن در آخرین ساعات پنج شنبه شب در جلسه ای با حضور محمد علی ترکاشوند 
شرکت کرد و پس از آن با برانکو ایوانکوویچ نیز ملاقات و گفتگو داشت. مجموع جلسات 
و دیدارها که با امضای قرارداد رسمی همراه بود، تا اولین دقایق بامداد جمعه ادامه داشت.
 ترکاشوند در این باره گفت: البته همانطور که قبل از این گفته بودیم ما با این بازیکن 
قرارداد داشتیم و اعلام آن هم بعد از حصول شرایط صورت گرفته بود. الان هم این 
قرارداد را به شکل رسمی درآوردیم و این بازیکن قرارداد دو ساله را امضا کرد که با پایان 

لیگ عراق آغاز می شود.
مسئول نقل و انتقالات باشگاه ادامه داد: او همچنین به دیدار آقای برانکو رفت و با توجه 
به سه بازی که باید برای باشگاه قبلی خود انجام بدهد، از ایشان اجازه گرفت که سرمربی 
هم این اجازه را به او داد. با توجه به برنامه بازی ها که به ما ارایه شد، بشار رسن ده روز 

دیگر به تیم ملحق می شود.

کفپوش قرضی برای میزبانی ایران
 در مسابقات فوتسال جام ملت ها!

با کمک کنفدراسیون فوتبال آسیا یک کفپوش قرضی برای سالن پورشریفی تبریز و 
میزبانی در مرحله مقدماتی فوتسال جام ملت های آسیا به ایران ارسال می شود.

 نماینده کنفدراسیون فوتبال آسیا و عباس ترابیان رئیس کمیته فنی و وتوسعه 
فوتسال طی روزهای گذشته با حضور در تبریز، از امکانات این شهر بازدید کردند. ایران 

درخواست میزبانی در مرحله مقدماتی فوتسال جام ملتهای آسیا را ارائه کرده است.
ترابیان در این خصوص گفت: در این بازدیدها خیلی نگرانی جدی نداشتیم. یکسری 
ایرادات جزئی هست که پیش از این هم به آن اشاره کرده بودم. باید این ایرادات را 

برطرف کنیم.
وی افزود: یکی از این ایرادات، اسکوربورد سالن است که چند ثانیه جلو یا عقب می رود. 

همچنین دروازه های سالن پورشریفی استاندارد نیست و باید عوض شود.
رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال درباره کفپوش سالن پورشریفی هم تاکید کرد: 
کفپوش هم باید تغییر کند. مقرر شد تا کنفدراسیون فوتبال آسیا یک کفپوش را به 
صورت قرضی به ایران بفرست. موارد دیگر مورد تایید است. بنده حتی گزارش نماینده 

کنفدراسیون فوتبال آسیا را هم دیدم که این گزارش مثبت بود.
ترابیان در پایان گفت: همچنین یک ستادی هم برای برگزاری این مسابقات با حضور 
نمایندگان هیات فوتبال تبریز و اداره کل ورزش و جوانان تشکیل شده است و بنده هم 

مدیر اجرایی این ستاد خواهم بود.

تکذیب خبر جدایی انصاری فرد از المپیاکوس 
معتبرترین رسانه ورزشی یونان اخبار روزهای اخیر مبنی بر جدایی ملی پوش ایرانی تیم 

المپیاکوس به نقل از منابع نزدیک به این باشگاه را تکذیب کرد.
سایت رادیو ورزش یونان نوشت: منابع درونی باشگاه المپیاکوس شایعه روزهای اخیر 

مبنی بر ترک این تیم توسط کریم انصاری فرد، مهاجم ایرانی را رد و تکذیب می کنند.
در ادامه این خبر آمده است: در روزهای اخیر شایعه جدایی کریم انصاری فرد از 
تیم المپیاکوس و تصمیم سران باشگاه برای جایگزین کردن بازیکن جدیدی به شدت 
گسترش یافت. سایت یونانی با اشاره به اهداف منتشرکنندگان این شایعه به نقل از منابع 
مطلع باشگاه المپیاکوس  نوشته است: بعضی ها بنا به دلایلی )اقدام هدفمند( اعلام کردند 
که کریم انصاری فرد می رود. روشن است که این خبر واقعی نیست. کریم انصاری فرد 
هم اکنون از نگاه بسنیک هاسی، سرمربی آلبانیایی تیم المپیاکوس به عنوان مهاجم سوم 
پس از امنیکه و محمد بن در نظر گرفته است. او باید تلاش زیادی کند تا به ترکیب اصلی 
المپیاکوس راه یابد. محمد بن، مهاجم کوموری در بازی اول تیم المپیاکوس در لیگ 

قهرمانان اروپا برابر پارتیزان بلگراد با به ثمر رساندن ۲ گل خوش درخشید.

مکاتبه قاضی و بائو با AFC برای دریافت مطالبات شان از پرسپولیس

سرخپوشان محروم می شوند؟
دو بازیکن پیشین پرسپولیس قصد مکاتبه با AFC برای دریافت مطالبات شان از ایم 

باشگاه را دارند.
پس از کاوه رضایی، آندرانیک تیموریان و هاشم بیک زاده حالا دو بازیکن پیشین 

پرسپولیس هم مبادرت به مکاتبه با AFC بابت مطالبات معوقه خود کرده اند.
میثم بائو و محمد قاضی دو بازیکن پیشین پرسپولیس که چند سال قبل عضو این 
تیم بودند، روز چهارشنبه تصویر رای قطعی خود از کمیته انضباطی در مورد طلب شان 
از پرسپولیس را تحویل گرفته و برای ترجمه اقدام کرده اند. مکاتبات این بازیکنان روز 

دوشنبه که اولین روز کاری هفته AFC است به آنجا ارسال خواهد شد.

مصدومیت حدادی فر جدی نیست

 احتمال غیبت مقابل گسترش فولاد
قاسم حدادی فر هافبک تیم فوتبال ذوب آهن شاید بازی برابر گسترش فولاد را از 

دست بدهد.
حدادی فر در بازی روز )پنجشنبه( مقابل سیاه جامگان در دقیقه ۱۵ از ناحیه زانو 
مصدوم شد که این موضوع باعث نگرانی بازیکنان و کادر فنی شده است. حدادی فر اما 
روز )جمعه( توسط دکتر کیهانی مورد معاینه قرار گرفت و در نهایت مشخص شد که 
مصدومیت او جدی نیست. این بازیکن باید چند روز استراحت کند و البته این احتمال 

وجود دارد که او بازی هفته دوم برابر گسترش فولاد تبریز را از دست بدهد.

پرسپولیس ۲ - فولاد ۰؛ 

صدرنشینی با یک کارت قرمز
پرسپولیس با گل های وحید امیری و شجاع خلیل زاده در دقایق هشتم نیمه های 

اول و دوم فولاد را با تسلط از پیش رو برداشت و ۳ امتیاز این بازی را از آن خود کرد.
 گل اول پرسپولیس توسط وحید امیری در شرایطی به ثمر رسید که پیش از به ثمر 
رسیدن این گل مهدی طارمی در موقعیت آفساید قرار داشت اما تسلط پرسپولیس به 
فولاد در حدی بود که اعتراض چندانی بابت این گل گریبان داور بازی را نخواهد گرفت. 
سرخپوشان در نیمه دوم هم با ضربه سر زیبای شجاع خلیل زاده فاصله را به دو برابر 

افزایش دادند تا در اولین دیدار لیگ برتر در فصل هفدهم به صدر جدول برسند.

سیاه جامگان ۲ - ذوب آهن ۲؛

 ایست بادامکی به قلعه نویی!
بادامکی در دقایق پایانی بازی خوب خود را با گل تماشایی تکمیل کرد و اجازه نداد 

ذوب آهن با گل های عطایا و نژادمهدی لیگ را با پیروزی در مشهد شروع کند.
شاگردان اکبر میثاقیان که بیشترشان را چهره های کم نام و نشان تشکیل می دهند با 
دوندگی زیاد اجازه ندادند تیم پُر مهره ذوب آهن در شروع لیگ هفدهم با پیروزی کارش 
را آغاز کند و با جبران نتیجه ۲ بر یک در دقیقه ۹۰ یک امتیاز در هفته اول کسب کردند.
سیاه جامگان در این بازی با گل به خودی علی حمام پیش افتاد ولی دو بار توسط 
ربیع عطایا و محمد نژادمهدی دروازه اش باز شد تا در آستانه نخستین شکست فصل در 
خانه قرار داشته باشد ولی بادامکی که روز درخشانی پشت سر گذاشته بود در دقیقه ۹۰ 

کار را به تساوی کشاند تا هر دو تیم صاحب یک امتیاز شوند.

 ـسپیدرود ۱؛  نفت ۲ 

معجزه درخشان!
تیم کم امید نفت تهران با پیروزی ۲ بر یک مقابل حریف تازه وارد خود ۳ امتیاز 

غیرمنتظره را از لیگ برتر کسب کرد تا اتفاقی عجیب را در هفته اول لیگ رقم بزند.
سپیدرود ابتدا با گل محمد نزهتی در نیمه اول از حریف پیش افتاد اما نفتی ها که تنها 
با ۳ ذخیره در میدان حاضر شده بودند با گل های آل کثیر)۶۱( و نصرتی )۶۳( نتیجه 
را برگردانند و با حفظ برتری عجیب ترین ۳ امتیاز این هفته را به خود اختصاص دادند.

اس. خوزستان ۱ - تراکتور ۰؛ 

کاشته دورقی در قلب یحیی
تراکتورسازی با وجود نمایش خوب مقابل قهرمان دو فصل لیگ برتر در نهایت مغلوب 

درخشش دروازه بان و ضربه کاشته میثم دورقی شاگرد وفادار عبدالله ویسی شد.
خوزستانی ها در این بازی تحت تاثیر حریف بودند اما بعد از مقاومت مقابل حملات 
تراکتور در نهایت با ضربه کاشته دورقی در دقیقه ۹۰ بازی را به سود خود تمام کردند تا 

عبدالله ویسی دوباره با پیروزی به لیگ برتر بازگردد.

 چلسی خواهان جذب قرضی هافبک پرتغالی بایرن مونیخ شده است.
 باشگاه چلسی بنا بر گزارش تلگراف با درخواست آنتونیو کونته برای جذب قرضی رناتو سانچز 

که مورد توجه میلان ایتالیا هم قرار دارد با بایرن مونیخ تماس گرفته است.
بنا بر این گزارش، کونته پس از بازی دوستانه روز سه شنبه چلسی با بایرن مونیخ در سنگاپور 
در مورد سانچز با کارلو آنچلوتی صحبت کرده و از سران چلسی خواسته این بازیکن را هر چه 
زودتر به خدمت بگیرند. این در حالی است که کارل هاینتس رومنیگه، رییس بایرن مونیخ روز 
گذشته اعلام کرد این باشگاه با جدایی سانچز ۱۹ ساله که در فصل پیش در اکثر بازی ها نیمکت 

نشین بود به صورت قرضی موافقت خواهد کرد. 

 ایجنت فوق ستاره ولزی رئال مادرید به شایعات در مورد آینده این بازیکن واکنش نشان داد.
جاناتان بارنت، ایجنت گرت بیل به گزارش روزهای اخیر رسانه های انگلیس مبنی بر امیدواری 
منچستریونایتد و ژوزه مورینیو به جذب این بازیکن در صورت پیوستن کیلیان امباپه به رئال 
مادرید واکنش نشان داد.  بارنت به BBC Sport گفته:     این داستان ها احمقانه و مسخره 

هستند. 
ابهام در مورد آینده بیل ۲8 ساله که فصل گذشته بازی های زیادی را به دلیل مصدومیت های 

بلندمدت از دست داد پس از اظهارات اخیر زین الدین زیدان مبنی بر اینکه وقوع هر اتفاقی تا پایان 
فصل نقل و انتقالات ممکن است بیشتر از قبل شد.

واکنش ایجنت بیل به شایعه جدایی از رئال مادریدچلسی خواهان جذب هافبک بایرن مونیخ شد

محسن مسلمان و مهدی طارمی ۲ بازیکن کلیدی این فصل سرخپوشان در پایان 
مسابقه مقابل فولاد به شرایط مالی و وضعیت قراردادهایشان اعتراض تندی کردند.

محسن مسلمان درباره بازی گفت: شرمنده هوادارانی که آمده بودند نشدیم و خدا را 
شکر ۳ امتیاز بازی را گرفتیم. بازی درگیرانه بود که این به خاطر شرایط فوتبال است. 

این هافبک پرسپولیس درباره مجادله ای که در روزهای گذشته با یکی از مسئولان 
باشگاه پرسپولیس داشته گفت: من فقط برای همین موضوع آمده ام که صحبت کنم. 
آن کسی که از طرف باشگاه پرسپولیس چنین مصاحبه ای درباره من و مهدی کرده 
است، وجود داشته باشد بیایید رو در رو حرف بزند. عملکرد ما دراین دو سال مشخص 
است. مردم دیده اند، شما هم دیده اید و نظرسنجی ها هم مشخص است. من خودم 
فکر می کنم در این دو سال بهترین بازی هایم را انجام داده ام و مهدی هم آقای گل 
بوده است. من نمی دانم یک روز قبل از بازی فولاد چرااین آدم باید بیاید بگوید من و 
مهدی تیم را به هم می زنیم. اگر من و مهدی این کار را می کنیم پس این عملکرد 
ما چیست؟ پس آدمی که می آید و این حرف ها را می زند آدم بی وجودی است که 
اینطور در مورد سرمربی و دو بازیکن تیمش قضاوت می کند.چرا این حرف ها را رو 

در رو و در تمرین به خودمان نمی زنند. 
مهدی طارمی در ادامه این گفت و گوی دو نفره در مورد وضعیت پرسپولیس گفت: 
وضعیت پرسپولیس که خوب است، بازی را دیدید. ۲ تا زدیم، بازی قبلی هم خیلی 
خوب بودیم. بحث بازی و تمرین ما از این حاشیه جداست. اگر بد تمرین کنیم مربی 
هست و به ما می گوید به شما هم خواهد گفت پس باشگاه دنبال این نباشد که ما 
را خراب کند. این چه نفعی برای باشگاه دارد؟ الاهلی دارد تلاش می کند بیاید در ۴ 
تای آسیا و ما داریم با این ها دعوا می کنیم. مگر ما در این دو سال تیم را به هم زدیم 

که الان بخواهیم این کار را بکنیم؟
مسلمان سپس رشته حرف ها را در دست گرفت  گفت: همه این داستان ها به 
خاطر این است که ما درباره پول هایمان حرف می زنیم . البته هیچ حاشیه ای هم 
برای پرسپولیس ایجاد نخواهیم کرد.  حرف طارمی هم این بود: شما اگر خودتان ۲ ماه 
حقوق نگیرید دیگر نمی روید درباره فوتبال حرف بزنید. ما دو سال سکوت کرده ایم و 
همیشه گفتیم فلانی خوب است. حمایت هم کردیم، نتیجه اش را دیدیم و با همدلی 
قهرمان شدیم ولی ما هم یک طاقتی داریم هر کاری می کنیم باشگاه می گوید 
جریمه، هرچه می شود می گویند جریمه، پول که به ما نمی دهند فقط می گویند 
جریمه. من به آقای برانکو هم گفته ام که تمرین خودم را می کنم و آماده خواهم 
بود و یک لحظه غیر از این احساس کرد که ما داریم کم کاری می کنیم تذکر بدهد. 
اما ایشان خودش علنا گفت که ما داریم خوب تمرین می کنیم. نتیجه اش را امروز 

دیدیم که تیم حریف یک موقعیت گل نداشت. پس ما باید بازیکنان خوبی باشیم. 
او در پاسخ به این سوال که آیا می داند چه کسی این صحبت ها را به زبان آورده 
یا نه گفت: ما اسم کسی را نمی آوریم اما آمده ایم اینجا تا در این باره صحبت کنیم.

این دو بازیکن که موضع تقریبا ثابتی نسبت به شرایط دارند، این بار در پاسخ به 
سوال خبرنگاران به ثابت بودن مبلغ قراردادشان اشاره کردند. در این بین مهدی 
طارمی گفت: استقلالی ها یک میلیارد و پانصد قرارداد می بندند ما باشگاه ما می گوید 
بیش از یک میلیارد نمی تواند بدهد و بقیه قراردادمان را آپشن می بندد. ما گفتیم 
چشم همین کار را بکنید اما به شرطی که پولمان را بدهند.  ما قهرمان می شویم، 
با آپشن می گویند قراردادمان یک میلیارد و اندی اما پولمان را نمی دهند. قهرمان 
نشویم می گویند لیاقت تان همین قدر است، قهرمان هم بشویم می گویند همین 

است. من نمی دانم چه فرقی دارد.

در این لحظه محسن مسلمان در این باره گفت: بعد هم که این مصاحبه پخش بشود 
ما صددرصد جریمه می شویم. 

این دو در پاسخ به این سوال که راه حل چیست گفتند: راه حل جریمه است! 
مسلمان هم در پایان گفت: ما داریم برای خیریه بازی می کنیم.

 داریم برای خیریه بازی می کنیم

مصاحبه آتشین مسلمان و طارمی علیه باشگاه!

فدراسیون  گفت:  فدراسیون کشتی  رئیس 
کشتی باید جسارت به خرج بدهد، چون ما 
نمی خواهیم کشتی فقط در اختیار چند ستاره 

خاص قرار بگیرد.
رسول خادم با بیان این مطلب افزود: برای 
جهانی  مسابقات  به  اعزامی  نفرات  انتخاب 
فرانسه، رقابت های انتخابی قانونمند برگزار شد 
و تیمی که به مسابقات اعزام می شود هم در 
فرنگی و هم در آزاد تیم جوانی است. با این 
طرز تفکر شاید فدراسیون قربانی کشتی شود. 
البته این موضوع به لحاظ مدیریتی عاقلانه 

نیست، اما درست همین است.
وی ادامه داد: سال بعد از المپیک، سالی است 
که باید برای حضور جوان ها و استعدادهای 
مدعی بیشترین فرصت را داد. ما می توانستیم 
انتخابی تیم ملی را با تعداد محدودی کشتی 
گیر برگزار کنیم، ولی اعتقاد داشتیم سال بعد 
از المپیک باید تا جایی که امکان پذیر است، در 
مسابقات انتخابی تیم ملی، برای ورود کشتی 
گروه  در  کشور  قهرمانی های  مستعد  گیران 
های الف، ب و ج، مسابقات اوپن، مسابقات 
برگزیده شورای  استعدادهای  جوانان جهان، 
فنی، مدال آوران المپیک و مدال آوران جهانی 

در اوزان غیر المپیکی را باز بگذاریم.
رئیس فدراسیون کشتی تصریح کرد: به این 
ترتیب فرصت حضور در مسابقات جهانی را 
برای جوانان و باتجربه ها، حتی استعدادهای 
ناشناخته ای که توانسته بودند عنوان برتر را 
در وزن خودشان در مسابقات مورد نظر فرآیند 
برای حضور در انتخابی تیم ملی کسب کنند، 
فراهم کردیم. طبیعتاً با این سازوکار مسابقات 
سنگین تر می شود و در این بین امکان دارد 
خیلی از چهره های شاخص و باتجربه ما آسیب 
ببینند و نتوانند نفر برتر شوند. نگاه ما باید به 
المپیک ۲۰۲۰ باشد. برای این نگاه باید این 
در  که  استعدادی  هر  تا  را می دادیم  فرصت 
وزن خودش مدعی است و قبلًا در مسابقات 
ثابت  را  ملی خودش  تیم  انتخابی  گزینشی 
کرده ، فرصت حضور در انتخابی تیم ملی را 

پیدا کند.
خادم تاکید کرد: این مهم اتفاق افتاد. امکان 
خیلی  فدراسیون  برای  موضوع  این  دارد 
پرهزینه باشد، امکان دارد فدراسیون قربانی 
شود. اما فدراسیون اگر به المپیک۲۰۲۰ فکر 
می کند، باید چنین جسارتی داشته باشد. این 
جسارت ورزی را سال های قبل هم تا حدودی 
و نه به طور کامل تجربه کردیم. خیلی از کشتی 
گیران باتجربه مان را در انتخابی تیم ملی از 
را  استعدادهایی  مقابل  در  اما  دادیم،  دست 
شناسایی کردیم که این استعدادها، خودشان 
اسباب آبرو و افتخار برای کشتی ایران شدند. 

فدراسیون کشتی باید جسارت به خرج بدهد و 
این فراز و نشیب را بپذیرد.

وی افزود: وقتی ما می پذیریم کمیل قاسمی 
پرافتخارترین سنگین وزن تاریخ ایران باوجود 
آسب دیدگی که داشته و همه کادر فنی هم 
در جریان آن بوده اند، در انتخابی شرکت کند، 
یعنی داریم به کسب افتخار کشتی در المپیک 
۲۰۲۰ می اندیشیم. ما نمی خواهیم کشتی فقط 
در اختیار چند ستاره خاص قرار گیرد. البته 
تا جایی که امکان دارد از قهرمانان بزرگمان 
که سال ها برای آن ها زحمت کشیده شده 
است، حمایت و مراقبت می کنیم، اما انتخابی 

تیم ملی، انتخابی تیم ملی است. حتی اگر بر 
مبنای فرآیند و با اتکا به کارنامه خارجی برتر 
برخی کشتی گیران، استثنائاتی هم در پوشیدن 
پیراهن تیم ملی نسبت به نتایج انتخابی تیم 
ملی اتفاق بیفتد، باز هم باید از دل مسابقات 

انتخابی تیم ملی باشد.
رئیس فدراسیون کشتی خاطر نشان کرد: 
وقتی قهرمان المپیک ما به لحاظ فرهنگی 
خودش این موضوع را پذیرفته است و در واقع 
، قهرمان مدال دار المپیک ما ، به این رشد و 
بلوغ رسیده، که باید در هر شرایطی در انتخابی 
تیم ملی شرکت کند و در کنار جوان ها رقابت 

کند،  ثابت  ها  به جوان  را  برتری اش  و  کند 
حتی به قیمت شکست. این بزرگترین پیروزی 
ایران است. وقتی چنین فرصتی در  کشتی 
کشتی بوجود آمده، این فرصت فرصتی است 
که باید تهدیدهای احتمالی آن را هم پذیرفت.
وی اظهار داشت: تهدید احتمالی این است که 
ما نتوانیم در فرانسه نتایجی را که می خواهیم 
بگیریم، اما پذیرفتن مسابقات انتخابی منافعی 
بود که ما  این خواهد  برای کشتی دارد  که 
استعدادهای برتر و شایسته خودمان را برای 
المپیک ۲۰۲۰ شناسایی می کنیم. مسابقاتی 
که احتمال دارد خیلی از چهره های با تجربه 
امروز ما در آنجا حضور نداشته باشند. از همه 
مهم تر، ما در چند سال گذشته از دل انتخابی 
تیم ملی توانستیم شرایطی داشته باشیم که 
مسابقات  به  مجزا  تیم  دو  زمان  بتوانیم هم 

آسیایی و کشورهای اسلامی بفرستیم.
مسابقات  اگر  مطمئنم  من  گفت:  خادم 
انتخابی تیم ملی در ساختار فرآیند انتخابی 
ادامه پیدا کند. ما در المپیک ۲۰۲۰ در هر 
وزن بطور متوسط سه کشتی گیر داریم که هر 
کدامشان می توانند مدعی درجه یک پیراهن 
صورت  در  کدامشان  هر  و  باشند  ملی  تیم 
نتایج  المللی،  بین  مسابقات  در  حضورشان 
نزدیکی نسبت به یکدیگربرای کشتی کشور 
کسب کنند. این یعنی بزرگترین سرمایه فنی 
است که در قالب یک ساختار جدید تعریف 

شده برای کشتی ایجاد شده است .
رئیس فدراسیون کشتی در پایان خاطرنشان 
کرد: ساختاری که خیلی هم به زحمت جا 
لحاظ  به  را  سنگینی  های  مقاومت  و  افتاد 
فرهنگی و فنی در چند سال گذشته که فرآیند 
انتخابی تیم ملی پیاده شده در بین عوامل 
مختلف شاهد بودیم. این ساختار با جا افتادنش 
حرکت جدیدی در حوزه فنی را شروع می کند 
برخی ها  مذاق  به  خیلی  شاید شروعش  که 
خوش نیامده باشد، اما در نهایت منافع ملی 
کشتی کشور را به عنوان ورزش ملی ایران در 

رقابت های بزرگ المپیک تضمین می کند.

 نگاه ما باید به المپیک ۲۰۲۰ باشد

خادم: نمی خواهیم کشتی فقط در اختیار چند ستاره خاص قرار بگیرد

با وجود یک هفته به پایان مسابقات :

تیم پرسپولیس شادقلی قم قهرمان مسابقات زیر گروه شد 

با وجود یک هفته به پایان مسابقات تیم پرسپولیس شادقلی 
قهرمان مسابقات زیرگروه فوتبال استان قم شد.

به گزارش خبرنگار ما ، این مسابقات  باحضور ۱۴ تیم در 
چهار گروه برگزار واز هر گروه دو تیم به مرحله ی بعد صعود 
کردند و در مرحله دوم  چهار تیم در مرحله نهایی با هم  به 
رقابت پرداختندوپایان  این تیم پرسپولیس بود که با بازی 
های خوب جواز حضور در مسابقات دسته یک سال جاری 

را کسب کرد.
 البته تیم های خوبی مثل فرش ایران ، افشید ، پرسپولیس 
باقرآباد هم از دراین مسابقات حضورداشتند که توانستند از 

مرحله ی حذفی صعود کنند.
 تیم پرسپولیس شادقلی  توانست با سرمربی گری  علی 
اصغری و مدیریت خوب محمد حسینی و یوسف عطایی 

و همچنین بازیکنان خوب این تیم در مسابقات آتی، تیم 
منسجم و خوبی را روانه بازی ها می نمایند  این تیم علیرغم 
مشکلات زیاد و نبود زمین چمن و امکانات کافی با غیرت 

مثال زدنی صعود خود را جشن گرفتند. 
اسامی بازیکنان این تیم عبارتند از : حسین عبادی- مجید 
موحد- سعید قاسمی- حسن باقری- محسن فراهانی- مهدی 
فرهادی- محمدجواد علی بابا خوش - مهدی رحیمی - علی 
مستعد- مهدی فرجی - مجید اسفندیاری- امین زندی- علی 
اسدی-  اله  روح  قاسمی-  حمید  حسینی-  محمد  براتی- 
ابوالفضل شعبانی- محسن اسدی- محمد جان جان - حمزه 
باقری - حمید حسینی و مربیان این تیم علی اصغری-سعید 

اکبری- یوسف عطایی ،سرپرستی: محمد حسینی 
 سرمربی تیم پرسپولیس شادقلی قهرمان  نیز در گفتگو با 

خبرنگارما با تشکر و قدردانی از از شرکت آی-نو-تی   واداره 
کل ورزش جوانان استان قم هیئت فوتبال استان قم به  ویژه 
ریاست آقای کریم بهرامی و آقای جواد جدی مسئول برگزاری 
این مسابقات  گفت :در بازی آخر با وجود اینکه ۶ بازیکن اصلی 
خود را به دلیل مصدومیت و محرومیت در اختیار نداشتیم این 

تیم با تمام مشکلات در این بازی جوانمردانه ظاهر شد . 
علی اصغری افزود: به خدا قسم تا به حال در این فوتبال 
کار ناجوانمردانه ای را انجام نداده ام و نخواهم داد و از تیم 
های ستاره گان و حرم گستران عذرخواهی نموده و برای آنها 

آرزوی موفقیت دارم.
 وی درپایان گفت : این فوتبال روزی تمام می شود و آن 
چیزی که می ماند شرافت انسانیت است و من شرافتم را با 

هیچ چیزی عوض نمی کنم.

چمنیان: از اسپانیا راهی جام 
جهانی می شویم

سرمربی تیم ملی نوجوانان می گوید پس از برگزاری اردو در اسپانیا 
و انجام دو بازی تدارکاتی از این کشور راهی مسابقه های جام جهانی 

هندوستان خواهند شد.
عباس چمنیان با بیان این که فردا بازیکنان تیم ملی زیر ۱۷ 
سال در معاینات پزشکی حاضر می شوند اظهار کرد: از روزهای 
قبل تمرین های تیم ملی نوجوانان آغاز شده و فردا پیش از بازی 
دوستانه معاینات پزشکی را در ساختمان ایفمارک انجام می دهیم 
تا وضعیت بازیکنان مشخص شود. او درباره وضعیت این تیم اظهار 
کرد: خوشبختانه تمرین ها به خوبی پیش می رود اما ما مشکلی داریم 
که می توانیم آن را به یک فرصت هم تبدیل کنیم. در حال حاضر 
۴ بازیکن اصلی ما در فهرست اصلی تیم های لیگ برتری حضور 
دارند و ما آن ها را در طول اردو نخواهیم داشت. دو بازیکن در سایپا 
و یک بازیکن در استقلال خوزستان و صنعت نفت در مسابقه های 
لیگ برتر به میدان خواهند رفت که این نشان از آمادگی و رشد 
خوب آن ها دارد. باید طوری برنامه ریزی کنیم که آن ها را هم در 
مقاطعی در اختیار داشته باشیم. سرمربی تیم ملی زیر ۱۷ سال با 
اشاره به برگزاری اردوی تدارکاتی در اسپانیا اظهار کرد: چهارم مهر 
راهی اسپانیا می شویم و ششم همین ماه دیداری را با تیم ملی فرانسه 
برگزار می کنیم. ۹ مهرماه نیز به مصاف تیم ملی مکزیک یکی از 
تیم های حاضر در جام جهانی می رویم که می تواند محک خوبی برای 
تیم ملی باشد. از آن جا راهی هندوستان می شویم. جام جهانی از ۱۶ 
مهرماه آغاز می شود. در این مسابقه ها ۲۱ بازیکن را همراه خودمان 
می بریم. او در پاسخ به این سوال که آیا بعد از صعود تیم ملی به 
جام جهانی روند پیشرفت بازیکنان مساعد بوده است؟ گفت: قاعده 
کلی این است که افراد در سنین مختلف و با ویژگی های مختلفی 
رشد می کنند که در این سن و سال هم شدت پیشرفت بازیکنان 
هم چشمگیر است. برخی از بازیکنان ما خیلی خوب رشد کرده اند 
که حضور آن ها در لیگ برتر گواه بر این موضوع است. تقریبا ۱۱ 
نفر اصلی ما به خوبی رشد کرده اند و سایر بازیکنان هم باید تلاش 
کنند تا خودشان را به این گروه برسند. اگر احساس بازیکنی از روند 
پیشرفت تیم عقب مانده سایر بازیکنان را جایگزین خواهیم کرد. ما 
۵۵ بازیکن را در یک سیستم ماتریکسی زیر نظر داریم که آن ها را 
به ترتیب کیفیت طبقه بندی کرده ایم. چمنیان در پاسخ به این سوال 
که آیا بازی های تدارکاتی کم تر از حد نصاب نیست؟ گفت: بازی های 
تدارکاتی ما کم است اما تیم ملی غنا اعلام آمادگی کرده که در 
شهریورماه به ایران بیاید و دو بازی تدارکاتی را با تیم ملی انجام دهد. 
البته ما درصدد این هستیم که با تیم های لیگ برتری و لیگ دسته 

یکی بازی کنیم و از نظر فیزیکی به شرایط ایده آلی برسیم. 
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5 راهکار طب سنتی برای درمان 
»زردی نوزادان« 

زردی نوزادان از همان روزهای اولیه تولد آغاز می شود؛ علائم آن معمولاً با زردی پوست و 
گاهی چشم ها بروز می کند، زردی  یکی از بیماریهایی که گاهی به طور جدی نوزاد و والدین 
او را دچار مشکل می کند، زردی است، به طور کلی بیش از ۷۰درصد نوزادان در روزهای 
اولیه تولد با این بیماری دست به گریبان هستند که نشانگر شایع بودن آن در نوزادان 

است و این آمار در نوزادانی که پیش از موعد متولد شده اند به حدود 8۰ درصد می رسد.
زردی در کودکان شامل بی رنگ یا زرد شدن پوست بدن و چشم ها است؛ بی رنگی 
و زردی پوست و چشم در این حالت در نتیجه بالا رفتن میزان ماده زردرنگی به نام 
»بیلی روبین« در خون است و باعث تجمع این ماده در زیر پوست و زرد شدن آن می شود 

که اغلب این رنگ پریدگی و زردی تا بالای قفسه سینه ادامه پیدا می کند.
در واقع زردی یک بیماری نیست بلکه علامتی است که بالا بودن میزان بیلی روبین خون 
را نشان می دهد؛ زردی دردناک نیست اما توجهات و ملاحظات زیادی را می طلبد زیرا بالا 
رفتن بیلی روبین در خون حالتی سمی را در سیستم عصبی نوزاد ایجاد کرده و باعث بروز 

آسیب مغزی و در حالت پیشرفته منجر به مرگ نوزاد می شود.
نحوه تشخیص زردی نوزادان

زردی در نوزادان از همان روزهای اولیه تولد آغاز می شود؛ علائم آن معمولا با زردی 
پوست و گاهی چشم ها بروز می کند، زردی ابتدا تنها صورت را در بر می گیرد اما رفته رفته 
قفسه سینه، ناحیه شکم، پاها و کف پا و اندامهای تحتانی را نیز درگیر می کند؛ زردی در 
نوزادان گاهی باعث خستگی مفرط و سوءتغذیه می شود، نوزادانی که در ۲۴ ساعت اول 
پس از تولد دچار این علائم می شوند، باید حتماً تحت آزمایش میزان بیلی روبین قرار گیرند 
البته برای احتیاط بهتر است طی ۵ روز اول تولد، کودک تحت بررسی قرار گیرد تا از 

عدم ابتلا به زردی در او مطمئن شوید.
نوزاد را به خاطر زردی از شیر مادر محروم نکنید

زردی در برخی نوزادان ممکن است بر اثر استفاده از شیر مادر باشد؛ ۲ گروه از نوزادان 
هستند که با خوردن شیر مادر به زردی مبتلا می شوند، گروه اول بیشتر نوزادان مادرانی 
هستند که به طریق سزارین وضع حمل کرده اند و زردی به دلیل کم بودن شیر مادر و در 
روزهای اولیه تولد ایجاد می شود که در این حالت چنانچه تغذیه با شیر مادر استمرار داشته 
باشد، رفته رفته شیر مادر بیشتر و کمبود کالری نوزاد جبران می شود همچنین حرکات 

روده او بهتر شده و زردی از بین می رود.
در نوع دوم، زردی نوزاد معمولاً از هفته دوم تولد آغاز می شود و علت آن می تواند موادی 
باشد که در شیر وجود داشته و باعث غیرفعال کردن آنزیمهای کبدی و روده ای نوزاد 
می شود که این موضوع مواد صفراوی را بازجذب می کند، در واقع این مشکل به خاطر رشد 

ناکافی روده و کبد نوزاد رخ می دهد.
در این مورد هم پزشکان توصیه می کنند که تغذیه نوزاد با شیر مادر را ادامه دهید و 
چنانچه به علت شدت زردی، نیاز به تعویض خون نوزاد باشد، پزشک توصیه می کند که 
حداکثر ۴8 ساعت شیر مادر را قطع و از شیرخشک یا شیر دوشیده شده برای تغذیه 
کودک استفاده کنید البته پس از رفع زردی، مجدداً باید تغذیه با شیر مادر را از سر گرفت.

تأثیر لامپ مهتابی سفید بر زردی
به نوشته احیای سلامت، از سالها پیش شنیده ایم که اگر کودکی دچار زردی شد، با قرار 
دادن او زیر نور لامپ های فلورسنت می توان او را درمان کرد؛ درست است که نوردرمانی 
یکی از راه های درمانی زردی در نوزادان محسوب می شود اما استفاده از نور مهتابی هیچ 
پایه و اساس علمی نداشته و تأثیر چندانی در درمان زردی ندارد بلکه نور فلورسنتی که 
به عنوان درمان این بیماری استفاده می شود، طول موج های خاصی دارد که لامپ های 
مهتابی این طول موج و قدرت درمانی را ندارند؛ استفاده از نور خورشید هم به دلیل 

سوزاندن پوست لطیف نوزاد توصیه نمی شود.
روشهای درمان سنتی زردی نوزاد

درمانهای سنتی همیشه از زمان های قدیم مورد توجه مردم کشورمان بوده است؛ 
»شیرخشت« یکی از همان موادی است که حرفهای ضدونقیضی درباره استفاده و 

عدم استفاده آن در درمان زردی می شنویم.
شیرخشت نوعی ماده گیاهی است که در قدیم برای درمان زردی مورد استفاده قرار 
می گرفت اما در حال حاضر بسیاری از پزشکان اعتقادی به استفاده از شیرخشت و 
داروهایی نظیر آن ندارند اما تحقیقات نشان داده که مصرف قطره خوراکی شیرخشت 
همراه نوردرمانی تأثیر بسیار زیادی در بهبود نوزادان مبتلا به زردی دارد به طوری که 

سرعت بهبود را به نحو چشمگیری افزایش می دهد.
این ماده با داشتن قندهایی چون مانیتول یکی از درمانهای مهم برای زردی به شمار 
می رود که چنانچه به روش بهداشتی مورد استفاده قرار گیرد، بسیار مؤثر خواهد بود و امروز 

جنبه درمانی آن هم به صورت علمی به اثبات رسیده است.
علاوه بر شیرخشت، روشهای سنتی دیگری هم وجود دارد که به تجربه و از لحاظ علمی 
به اثبات رسیده اند؛ »آرد جو« از جمله موادی است که می تواند در درمان زردی مؤثر واقع 
شود به ا ین صورت که آرد جوی نرم و الک شده را روی بدن نوزاد به جز روی صورت و دور 

ناف می پاشند؛ این روش همراه نوردرمانی تأثیر و سرعت درمانی بیشتری خواهد داشت.
شستن بدن نوزاد با عرق کاسنی همراه آب ولرم نیز در درمان زردی مؤثر است همچنین 
می توانید ترنجبین و آب را مخلوط کرده و پارچه ای را در آب خیس کرده و به پشت گوش 

و پیشانی نوزاد بمالید.
راهکار دیگر »حجامت« است به طوری که پشت گوش نوزاد خراش کوچکی ایجاد 
می کنید تا چند قطره خون از آن جاری شود؛ این درمانهای جایگزینی ساده کنار درمانهای 
طبی می توانند در درمان زردی نوزادان مؤثر باشند البته به شرطی که به صورت کاملا 

بهداشتی انجام گیرند.
معمولاً زردی بیماری جدی ای محسوب نمی شود و طی یک تا ۲ هفته بهبود می یابد 
اما چنانچه میزان بیلی روبین بالاتر از حد بوده و بدون درمان باقی بماند، بیلی روبین وارد 
مغز شده و باعث وارد آمدن آسیبهای جدی به مغز می شود؛ بررسی و درمانهای اولیه و 

زودهنگام زردی نوزادان می تواند از بروز این عوارض جدی جلوگیری کند.
از عوارض درمان نشدن زردی می توان به فلج مغزی، عقب ماندگی ذهنی، حملات 
صرعی، اشکال در تعادل حرکتی، ناهنجاریهای دندانی و ناشنوایی اشاره کرد که دیگر 
قابل درمان نیستند؛ پس با مشاهده نخستین نشانه های زردی در کودکتان بلافاصله به 

پزشک مراجعه کنید.

رئیس انجمن صنایع غذایی ایران؛

مراقب رستوران های بین راهی باشید
رئیس انجمن صنایع غذایی ایران از فروش کباب هایی با گوشت هایی نامناسب در برخی 

رستوران های بین راهی در کشور خبر داد. 
محمد حسین  عزیزی اظهار کرد: برخی  رستوران های بین  راهی و حتی کبابی های 
معروف اقدام به سرو و تهیه غذا با گوشت نامرغوب می کنند که این مسئله باعث بروز 
بیماری های مختلف در افراد می شود که نظارت و بازرسی ها در این حوزه باید بیشتر شود.

وی بیان کرد: مردم سعی کنند حتی الامکان از مصرف غذاهای  غیرخانگی  پرهیز کنند 
زیرا ماده اولیه تهیه شده غذاهای موجود در برخی رستوران هامشخص نیست و افراد 
نمی توانند بهداشتی بودن مواد اولیه غذایی که مصرف می کنند را به درستی تشخیص 
دهند. عزیزی عنوان کرد: گوشت نامرغوب  زمانی که پخته می شود طعم و رنگش مانند 
گوشت گوسفند و گاو است و مردم به سادگی نمی توانند نوع گوشت مصرفی در غذا را 
تشخیص دهند. وی تأکید کرد: فروش غذاهای نامناسب در رستوران های بین راهی به 
مراتب بیشتر است که  متأسفانه آنها هیچ توجیهی برای کیفیت و سلامت مواد درست 
شده ندارند. عزیزی اظهار کرد: اگر به مسافرت می روید، سعی کنید غذای بیرون را خیلی 
کم مصرف کنید. اما اگر مجبور شدید در رستوران غذا میل کنید رستورانی را انتخاب کنید 
که ظاهر رستوران، وضعیت کارکنان آن و شرایط بهداشتی محیط مناسب و کارکنان آن 
کارت بهداشتی معتبر داشته باشند. رئیس انجمن صنایع غذایی ایران در پایان به افرادی 
که تمایل دارند به جای مراجعه به رستوران های بین راهی خود در طول سفر غذایشان را 
آماده کنند، توصیه کرد: در موقع تهیه کباب وجوجه کباب، مواظب باشید که تمام قسمت 
های آن و به خصوص داخل کباب کاملا حرارت دیده و به خوبی پخته شود تا در صورت 
وجود آلودگی احتمالی، با پختن از بین برود و دچار مسمومیت غذایی همراه با اسهال، 

استفراغ، دل درد و دل پیچه نشوید.

دبیر انجمن پیشگیری و درمان چاقی ایران: 

افزایش وزن، قدرت باروری را کاهش می دهد
 دبیر انجمن پیشگیری و درمان چاقی ایران گفت: اضافه وزن روی ترشحات هورمونی 
بدن و تخمدان ها اثر منفی دارد و باعث کاهش قدرت باروری می شود. بسیاری از افراد 

توانسته اند با کاهش وزن اصولی، قدرت باروری خود را به دست آورند. 
محمد هاشمی دبیر انجمن پیشگیری و درمان چاقی ایران گفت: نیمی از جمعیت کشور 

مبتلا به اضافه وزن هستند و شیوع چاقی در زنان بیش از مردان است.
وی افزود: ۷۵ درصد جمعیت بالای ۲۰ سال شهر تهران دچار اضافه وزن هستند یعنی 
۳ نفر از هر ۴ بالغ تهرانی مبتلا به چاقی هستند. متأسفانه این آمار در کودکان نیز بالاست 

و ۱۰ تا ۱۵ درصد کودکان کشور چاق هستند.
هاشمی، گفت: از علل چاقی می توان به وراثت )ژنتیک( و عوامل محیطی اشاره کرد.
عوامل محیطی یعنی شیوه زندگی افراد )الگوی خورد و خوراک و فعالیت بدنی ( در بالا 

رفتن وزن موثر است.
دبیر انجمن پیشگیری و درمان چاقی ایران، گفت: ؛ با توجه به تغییر شیوه زندگی در 
جهان، شاهد افزایش چاقی هستیم. هم اکنون دسترسی به مواد غذایی افزایش یافته و 
مصرف غذاهای چرب به الگوی غذایی تبدیل شده است. همچنین کاهش فعالیت بدنی 

نیز از عواملی است که در بروز چاقی مؤثر است. 
هاشمی، گفت: مطالعات نشان داده که اضافه وزن روی ترشحات هورمونی بدن و 
تخمدان ها اثر منفی دارد و باعث کاهش باروری می شود. بسیاری از افراد توانسته اند با 

کاهش وزن اصولی، قدرت باروری خود را به دست آورند.

علمی و سلامت 
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پوست الکترونیک با قابلیت تغییر رنگ
 ساخته شد

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید 
رنگ هایی با فناوری نانو شدند که آنتی باکتریال بوده 

و در بیمارستان ها کاربرد فراوانی دارد.

بررسی محصولات نانو و ارائه تاییدیه نانو مقیاس به 
آنها از جمله فعالیت های مهم ستاد توسعه فناوری 
نانو از ۳ سال گذشته بوده است. در واقع بررسی مواد 

و محصولات تولید و عرضه شده در حوزه فناوری 
نانو، سبب شفافیت بازار محصولات نانو شده و به  
ارتقای کیفی این محصولات و افزایش اعتماد مصرف 
کنندگان کمک می کند. یکی از این محصولات که 
به تولید رسیده،  بنیان  توسط یک شرکت دانش 
رنگ نانو آنتی باکتریال است. یکی از بزرگ ترین از 
مهم ترین عوامل انتشار و انتقال بیماری ها سطوح 
دیوارها، کف ساختمان ها، مراکز تفریحی و عمومی 
و سطوح تجهیزات مورد استفاده عموم است. امروزه 
در کشورهای پیشرفته دنیا استفاده از پوشش ها و 
روکش های آنتی باکتریال به عنوان یک امر ضروری 
به تمامی بخش ها از جمله بیمارستان ها، آشپزخانه ها، 
رستوران ها و…. اعلام شده و در ساختمان های در 
دست ساخت به عنوان امری بدیهی و لازم الاجرا 
است. از این رو محققان کشور موفق شدند رنگ هایی 
با خاصیت آنتی باکتریالی را با فناوری نانو به تولید 
برسانند تا در اماکنی مانند بیمارستان ها، ادارات و 

... استفاده شود و از انتقال بیماریها جلوگیری شود.
این نانو رنگ اکریلیک پایه آب با کیفیت بالا است 
که با استفاده از نانوذرات نقره، خاصیت منحصر به 

فرد آنتی باکتریال به آن اضافه شده است.

محققان با الهام از  قابلیت چسبندگی مایع مترشح از حلزون، نوعی چسب 
ساخته اند که قابلیت بهم چسباندن زخم و بریدگی داخل بدن انسان را دارد.

 به زودی پزشکان می توانند زخم و بریدگی های بدن انسان را با چسب بهم 
بچسبانند! این چسب بیولوژیکی با الهام از مایع چسبنده مترشح از حلزون  ساخته 
شده است. هنگامیکه حلزون ها حرکت می کنند، پشت سر آنان ردی مایع به جا 

می ماند که قابلیت بهم چسباندن سطوح مرطوب را دارد.
محققان انسیستو وایس در دانشگاه هاروارد این چسب را ساخته اند. آنها در 
آزمایش های خود از این چسب برای ترمیم قلب تپنده یک خوک استفاده کردند. 
همچنین محققان با استفاده از این چسب خونریزی کبد موش را نیز متوقف 

کردند.
این تحقیق بخشی از تلاش برای ساخت نوعی چسب مخصوص بافت های 
بدن موجودات است که بتوان به طور ایمن و موثر زخم ها و سوراخ های درونی 
بدن انسان پس جراحی و موارد دیگر را از بین ببرد.  در هرحال این چسب را می 
توان در محیط های مرطوب به کاربرد و علاوه برآن برای سلول های بدن انسان 

نیز سمی نیست.  
این چسب با الهام از مایعی ترشح شده از حلزون  ساخته شده است و دو بخش 
کلیدی است: چسبی که سطوح را بهم می چسباند که با نوعی ژل انعطاف پذیر 

ترکیب شده است.
محققان در اصل از مولکول های موجود در این مایع استفاده نکردند. بلکه آنها از 
نوع بافت اتصالی که از دم موش جدا شده، ترکیبی در پوسته میگو و دو مولکول 

مصنوعی برای ساخت چسب استفاده کردند.
سپس آنها این مواد را با نوعی هیدروژل ترکیب کردند. به این ترتیب چند نوع 
چسب سخت ساختند. این چسب ها حتی روی سطح خون آلود طی چند دقیقه 

خشک می شدند و قابلیت تحمل فشار ضربان قلب را داشتند.

پذیرترین  آسیب  متولدشده،  تازه  نارس  نوزادان 
بیماران بیمارستان ها هستند که به مراقبت های 
 NICU خاص نیاز دارند و درمان آنها در واحدهای

چالشی جدی است.
در برخی موارد تشخیص دقیق مشکل این نوزادان 
نارس مستلزم استفاده از دستگاه ام آرآی است، اما 
آسیب پذیری بالای نوزادان مذکور باعث می شود تا 
نتوان به راحتی آنها را در داخل چنین دستگاه هایی 

قرار داد.
دستگاه های یادشده آلودگی های زیادی هم دارند 
و لذا بسیاری از پزشکان در مورد قراردادن نوزادان 
در درون دستگاه ام آر آی تردیدهای جدی دارند. از 
همین رو تایید یک دستگاه جدید ام آر آی توسط اداره 
غذا و داروی آمریکا که به طور اختصاصی برای نوزادان 
تولید شده، باعث خوشحالی جامعه پزشکی شده است.

 Embrace Neonatal این دستگاه با عنوان کامل
MRI System به طور اختصاصی برای اسکن کردن 
سر نوزادان نارس تولید شده و پزشکان می توانند 
نوزادان را در داخل محل پرورش اطفال زودرس و در 
دمای کنترل شده آن قرار داده و سپس این مجموعه 
را به طور مستقیم در داخل دستگاه ام آر آی قرار 
دهند.  محل پرورش اطفال زودرس از تکان خوردن 
بیش از حد نوزادان در زمان انجام ام آر آی جلوگیری 

می کند.
از  استفاده  و  نارس  نوزاد  سازی  فرایندآماده  کل 
دستگاه یاد شده کمتر از یک ساعت طول می کشد 
و اگر برای طفل مشکلی پیش بیاید می توان او را در 
عرض ۳۰ ثانیه از دستگاه خارج کرد. انتظار می رود 
استفاده از دستگاه یادشده نرخ مرگ و میر نوزادان 

نارس در بیمارستان ها را کاهش دهد.

رنگ های نانوی آنتی باکتریال تولید شد

محققان در یک قدمی تولید چسب زخم های داخل بدن

رونمایی از دستگاه ام آر آی نوزادان نارس در آمریکا

محققان چینی موفق به تولید نوعی پوست الکترونیک شدند که قابلیت تغییر رنگ 
دارد.

بسیاری از حیوانات می توانند رنگ پوست  خود را  تغییر دهند. اکنون دانشمندان با 
الهام از این ویژگی قلمرو حیوانات  توانسته اند نوعی پوست مصنوعی الکترونیک بسازند 

که قابلیت تغییر رنگ دارد.
در مطالعات پیشین  در این حوزه نوعی پوست مصنوعی با قابلیت تغییر رنگ ساخته 
شد اما تغییر رنگ آن زمانی قابل مشاهده بود که ماده تحت فشار ۱۰۰ تا ۵۰۰ برابری 
قرار گیرد. اما محققان دانشگاه تسینگوا در پکن نوع جدیدی از پوست الکترونیک ساخته 

اند که تغییر رنگ آن با فشار ۱۰ درصدی قابل مشاهده است.
 این پوست الکترونیک از گرافن ساخته شده است. در حقیقت پوست شامل دولایه 
از گرافن همراه حسگری مقاوم به فشار  است. علاوه برآن یک  دستگاه الکتروکرومیک 
نیز  در آن به کار می رود. این پوست  هنگام قرار گرفتن در معرض جریان الکتریسیته 
تغییر رنگ می دهد.   دکتر تسیانگ یانگ رهبر این تحقیق می گوید: ما یک ساختار 
ماژولی ساختیم که از گرافن به دلیل حساسیت بالا نسبت به فشار وانعطاف پذیری 

استفاده کرده است.
ساخت این ماده هنوز در مراحل اولیه  است  اما محققان معتقدند می توان در صنایع 
مختلف از آنها استفاده کرد. این ماده جالب کاربردهای متعددی در آینده خواهد داشت 
از جمله در حوزه روباتیک، پروتز ها و گجت های پوشیدنی که برای نیروهای نظامی به 

کار می رود.

توصیه های غذایی برای کسانی که نگران 
کبدشان هستند

آخرین آمارها از ابتلای ۴۰ درصد ایرانی ها به کبد چرب خبر می دهد و به گفته متخصصان، 
بسیاری از مبتلایان به بیماری های حاد کبدی تا مدت ها از بیماری خود بی خبرند. ژن ها، 
الگوهای تغذیه و سبک زندگی می توانند وضعیت سلامت کبد را تعیین کنند و بر طول عمر 
اثر بگذارند. به باور محققان، کسانی که سبک زندگی فعال تری دارند، از آزمایش های دوره ای 
پزشکی غافل نمی شوند و سفره شان را بر اساس توصیه هایی که در ادامه آورده ایم می چینند، 

کمتر به بیماری های کبدی دچار می شوند.
مفید: سوپ جو دوسر

برای اینکه کبدتان بهتر کار کند، سراغ خوراکی های فیبردار بروید. گندم، سبزیجات 
برگ سبز و جو دو سر که در فروشگاه های زنجیره ای و برخی از داروخانه ها پیدا می شود، 
میزان زیادی فیبر را در خود جا داده اند و به همین دلیل نه تنها به کاهش چربی های 

انباشته در شکم کمک می کنند، بلکه کارکرد کبدتان را هم بهبود می دهند.
مضر: همبرگر

سیب زمینی سرخ کرده و همبرگر بدترین انتخاب برای کسانی است که به فکر سالم 
نگه  داشتن کبدشان هستند. غذاهای سرخ شده سرشار از چربی های اشباع شده هستند و 

مصرف این چربی ها، کارکرد کبد را با اختلالی جدی روبه رو می کند.
مفید: کلم بروکلی

بروکلی بخارپز دورچین خوبی برای غذاهای شماست. این سبزی پرخاصیت، هم 
ضدسرطان است، هم کم کالری و هم احتمال دچار شدنتان به بیماری های کبدی را پایین 

می آورد. گذشته از این، با مصرف اسفناج می توانید به سالم ماندن کبدتان کمک کنید.
مضر: شکلات

تصور نکنید مبتلا شدن به بیماری کبد چرب، تنها با مصرف همبرگر و سرخ کردنی ها 
اتفاق می افتد. بررسی های انجام شده نشان می دهد شکر، قند و سایر خوراکی های شیرین 

در بلندمدت شما را به این بیماری دچار می کنند.
مفید: چای سبز

چای سبز سرشار از آنتی اکسیدان های ضدسرطان و جوان کننده است. این نوشیدنی که 
چینی ها به خوبی قدرش را دانسته اند، به سالم نگه داشتن کبد هم کمک می کند و کارکرد 

این عضو بدن را بهبود می بخشد.
مضر: کنسروها

مصرف زیاد نمک تنها به کلیه های شما آسیب نمی زند. سدیم که در غذاهای شور 
خانگی، ترشی ها، کنسروها و گوشت های فراوری شده به میزان زیادی وجود دارد، در 
گذر زمان کبد شما را بیمار و ناتوان می کند. گذشته از این، به جای خوردن اسنک های 
بسته بندی شده مانند چیپس و پفت که سرشار از نمک و مواد نگه دارنده هستند، تنقلاتی 

مثل بادام را مصرف کنید که به سالم ماندن کبد کمک می کنند.
مفید: آب

یکی از بهترین نوشیدنی ها برای بهبود فعالیت کبد آب خالص است. این نوشیدنی نه تنها 
شما را چاق نمی کند، بلکه پوستی شاداب را به شما هدیه می کند و مانع ابتلایتان به 

خستگی مزمن می شود.

محققان پی بردند؛

تاثیر کلم و اسفناج در مقابله با پیری مغز
طبق مطالعه جدید، همانطور که مصرف کلم و اسفناج به تناسب اندام کمک می کند در 

حفظ تناسب شناختی مصرف کنندگان هم تاثیر خواهد داشت.
 محققان دانشگاه ایلینوی آمریکا با مطالعه ۶۰ فرد ۲۵ تا ۴۵ سال دریافتند شرکت 
کنندگان میانسال با میزان بالاتر »لوتین« دارای واکنش های عصبی به مراتب شبیه تر به 
جوانان بودند تا همسن و سال های خودشان. لوتین ماده مغذی یافت شده در سبزیجات 

پربرگ سبز نظیر اسفناج و کلم کالی و همچنین آووکادو و تخم مرغ بودند.
نعمان خان، عضو تیم تحقیق، در این باره می گوید: »مصرف سبزیجات پربرگ سبز 
دارای فواید متعددی هستند و داده های ما نشان می دهد دارای فواید شناختی هم 
هستند.« لوتین یک ماده مغذی است که بدن خود قادر به تولید آن نیست از اینرو باید از 
طریق رژیم غذایی بدست آید. لوتین در بافت های مغز تجمع می یابد اما در چشم ها نیز 
تجمع می کند از اینرو محقان می توانند بدون روش های تهاجمی، میزان این ماده مغذی 
را در بدن اندازه گیری کنند. محققان در این مطالعه دریافتند لوتین دارای نقش حفاظتی 
است بدین صورت که افرادی که دارای لوتین بیشتری بودند دارای توانایی شناختی 

بیشتری برای انجام تکالیف و وظایف شان بودند.

سیاهرگ های ملتهب یا متورم که معمولا به نام سیاهرگ 
های واریسی شناخته می شوند، می توانند ظاهری نازیبا به 
پاهای انسان ببخشند. نه تنها آنها از ظاهر خوبی برخوردار 
نیستند، بلکه موجب احساس سنگینی در پاها نیز می شوند. 

ناراحتی ایجاد شده در پاها به واسطه سیاهرگ های واریسی 
می تواند انجام فعالیت های روزانه را دشوار سازد. با انجام عمل 
جراحی می توانید این شرایط را درمان کنید، اما روش های 
دیگر نیز ممکن است کارایی لازم را در این زمینه داشته باشند. 

یکی از گزینه های خوب استفاده از سرکه سیب است. 
چگونه از سرکه سیب استفاده کنیم؟ 

استفاده از سرکه سیب می تواند به بهبودی سیاهرگ های 
واریسی کمک کند، اما باید با چگونگی استفاده درست از این 

ماده آشنا باشید. در ادامه چند روش ساده ارائه شده اند. 
استفاده مستقیم 

چند قطره سرکه سیب را به صورت مستقیم روی ناحیه تحت 
تاثیر قرار گرفته با سیاهرگ های واریسی بریزید. اکنون، این 
ناحیه را با حرکات دایره ای ماساژ دهید تا ناراحتی تسکین یابد. 

استفاده از گاز استریل 
گاز استریل را در سرکه سیب خیس کنید. اکنون آن را برای 
چند دقیقه روی سیاهرگ های واریسی قرار دهید. این کار 
به تسکین ناراحتی و فروکش کردن برجستگی رگ ها کمک 

می کند. 
تهیه یک خمیر 

سه قاشق غذاخوری ژل آلوئه ورا، نصف یک هویج، و نصف 
لیوان سرکه سیب را با یکدیگر ترکیب کنید تا یک ماده خمیری 
شکل بگیرد. این ترکیب را به صورت مستقیم روی سیاهرگ های 
واریسی خود قرار دهید. ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته را با حرکات 
ضربه ای به سمت بالا ماساژ دهید تا گردش خون تحریک شود. 

پس از گذشت نیم ساعت خمیر را با آب ولرم پاک کنید. 
استفاده از پارچه پزشکی 

یک پارچه پزشکی که می توانید برای بانداژ استفاده کنید را 
در سرکه سیب خیس کنید. سپس، آن را دور قسمت پایینی 
پای خود یا ران ها برای نیم ساعت ببندید. پس از گذشت 
۳۰ دقیقه، پارچه را باز کرده و پاها را به آرامی شستشو دهید. 
انجام منظم این کار به بهبود شرایط سیاهرگ های واریسی 

کمک می کند. 
نوشیدن سرکه سیب برای سیاهرگ های واریسی 

در کنار استفاده مستقیم از سرکه سیب روی ناحیه تحت 

تاثیر قرار گرفته، شما می توانید سرکه سیب را نیز در رژیم 
غذایی خود جای دهید تا نتایج بهتری حاصل شوند. تنها کافی 
است چند قاشق چایخوری سرکه سیب را به یک فنجان آب 
اضافه کرده و آن را پیش از وعده های غذایی خود بنوشید. 
همچنین، شما می توانید یک قاشق چایخوری عسل به این 
ترکیب اضافه کنید تا مزه آن بهتر شود. نوشیدن سرکه سیب 
به بهبود شرایط سیاهرگ های ملتهب کمک می کند. استفاده 
منظم و پایدار از سرکه سیب بهترین نتایج را به دنبال خواهد 

داشت. 
نکته های مفید دیگر 

ابتدا سرکه سیب روی را ناحیه کوچکی از پوست خود امتحان 
کنید تا اطمینان حاصل شود نسبت به آن آلرژی ندارید. این 
ماده ممکن است برای افرادی با پوست حساس مقداری بیش از 
اندازه اسیدی باشد.  سرکه سیب را در شرایطی که روی زمین 
دراز کشیده و چیزی زیر مچ پاهای خود قرار داده اید تا گردش 

خون به پاها محدود شود، استفاده کنید. 
روش های درمانی دیگر برای سیاهرگ های واریسی 

استفاده از سرکه سیب برای سیاهرگ های واریسی درمانی 
موثر است، اما تردیدی نیست که روش های درمانی طبیعی 
دیگری نیز برای کمک به بهبود این شرایط وجود دارند. در 

ادامه با برخی از آنها بیشتر آشنا می شویم. 
فلفل کاین 

به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،این نوع فلفل سرشار از 
ویتامین C است و همچنین بیوفلاونوئید موجود در آن به بهبود 
گردش خون و کاهش درد در سیاهرگ های متورم کمک 
می کنند.  یک قاشق چایخوری پودر فلفل کاین را در یک 
فنجان آب داغ ترکیب کنید و این نوشیدنی را سه بار در روز 

مصرف کنید. 
روغن زیتون 

با افزایش گردش خون در ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته می 
توانید سیاهرگ های واریسی را درمان کنید و این کار را می 
توانید از طریق ماساژ پاها با روغن زیتون انجام دهید. همچنین، 

این ماساژ به کاهش درد و التهاب کمک می کند. 
به نسبت مساوی روغن ویتامین E و روغن زیتون را با هم 
ترکیب کنید. این ترکیب را اندکی گرم کنید و سپس ناحیه 
تحت تاثیر قرار گرفته را برای چند دقیقه و حداقل دو بار در روز 
با آن ماساژ دهید. برای کسب بهترین نتایج این روش درمانی را 

به مدت چند ماه ادامه دهید. 

سیر 
سیر در کاهش التهاب عملکرد خوبی دارد. سیر به از بین 
بردن سموم در رگ های خونی کمک می کند، که به نوبه خود 
بهبود گردش خون و کاهش علائم مرتبط با سیاهرگ های 

واریسی را به همراه دارد. 
شش حبه سیر را در یک ظرف شیشه ای بریزید. 

آب سه عدد پرتقال را به همراه دو قاشق غذاخوری روغن 
زیتون به شیشه اضافه کنید. اجازه دهید ۱۲ ساعت به همین 

حالت باقی بماند. 
ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته با مقداری از این ترکیب ماساژ 
دهید. با انگشتان خود به مدت ۱۵ دقیقه حرکات دایره ای 
انجام دهید. سپس یک پارچه نخی را دور این ناحیه پیچیده و 

اجازه دهید یک شب به همان حالت باقی بماند. 
ماساژ ملایم

گیری  شکل  به  ناحیه  یک  در  خون  جریان  در  اختلال 
سیاهرگ های واریسی منجر می شود. هر چیزی که جریان 
خون در آن ناحیه را بهبود ببخشد به درمان این شرایط کمک 
می کند. ماساژ یکی از بهترین گزینه ها محسوب می شود. چه 
از سرکه سیب یا ماده ای دیگر استفاده کنید، ماساژ همواره 
کمک حال شما خواهد بود. حرکات ضربه ای به سمت بالا 
به بهبود گردش خون کمک می کنند. به همراه ماساژ ملایم 
شما باید پاهای خود را برای چند دقیقه بالاتر از سطح بدن 

قرار دهید. 
اعمال فشار 

ماساژ ملایم همواره به کاهش علائم سیاهرگ های وریدی 
کمک خواهد کرد، اما شما می توانید از اعمال فشار یکنواخت 
روی ناحیه ای که با مشکل مواجه است نیز استفاده کنید. 
سیاهرگ های واریسی زمانی شکل می گیرند که رگ های 
خونی انعطاف پذیری خود را از دست می دهند و بزرگ می 
شوند، اما اعمال فشار ثابت با کمک جوراب واریس می تواند 
قطر این رگ های خونی را کاهش داده و جریان برگشتی را 
محدود کند. با استفاده زود هنگام از جوراب واریس می توانید 

پیشرفت این بیماری را کند کنید. 
رژیم غذایی 

جدا از سرکه سیب برای درمان سیاهرگ های واریسی، رژیم 
غذایی نیز به بهبود این شرایط کمک می کند. پژوهش ها 
نشان داده اند که هنگام افزایش سطوح هوموسیستئین در 
خون احتمال ابتلا به سیاهرگ های واریسی بیشتر می شود. 
سطوح هوموسیستئین ممکن است زمانی که با کمبود اسید 
فولیک، پیریدوکسین، یا کوبالامین مواجه هستید، افزایش یابد. 
از این رو، حصول اطمینان از مصرف این ویتامین ها به میزان 

کافی اهمیت دارد. 
توانید مواد غذایی مانند میگو، ماهی سالمون،  شما می 
دریافت  برای  را  بوقلمون  گوشت  و  مرغ،  تخم  تن،  ماهی 
فولات، ویتامین B۶ و ویتامین B۱۲ در رژیم غذایی خود 
جای دهید. سیب زمینی، سیب زمینی شیرین، موز، آووکادو، 
دانه آفتابگردان، عدس، بروکلی، و لوبیای لیما نیز از دیگر 

انتخاب های غذایی خوب هستند. 
فعال باشید 

گیری  شکل  به  است  ممکن  تحرک  کم  زندگی  سبک 
سیاهرگ های واریسی منجر شود. هنگامی که غیر فعال 
هستید، عضلات ساق پا برای بازگردادن خون به قلب با مشکل 
مواجه می شوند.  اگر شغل شما به گونه ای است که باید ساعت 
های طولانی در روز را در حالت نشسته سپری کنید، وقت های 

استراحت کوتاه برای خود در نظر گرفته و مقداری راه بروید. 
شنا نیز ورزش مفیدی برای بهبود گردش خون و پیشگیری 

از سیاهرگ های واریسی است.

سرکه سیب و درمان سیاهرگ  واریسی 

بشقاب پرنده ای در آسمان اردبیل رویت نشد

افزایش سرعت و توقف خودرو فقط با یک پدال!

مدیر انجمن نجوم اهواز گفت: رویت بشقاب پرنده در آسمان اردبیل که این روزها 
شایعه شده اشتباه است؛ این شی نورانی آن چیزی نیست که شایعه شده است.

خسرو جعفری زاده اظهار داشت: چند روزی می شود که خبر رویت بشقاب 
پرنده در آسمان اردبیل شایعه شده است؛ این موضوع صحیح نیست و شایعه 

شده است.
وی با بیان اینکه این شایعه با عنوان » این بار نوری عجیب به نام بشقاب پرنده در 
آسمان اردبیل« انتشار یافته است، افزود: اینگونه خبرهای بی پایه و اساس و بدون 
کارشناسی در فضای مجازی، نشان از ضعف علمی و فرهنگی برخی از افراد سودجو 

در جامعه دارد. 
این کارشناس نجوم با اشاره به این شی خاطر نشان کرد: بشقاب پرنده ای در 
کار نیست و این موضوع کاملا تکذیب شده است؛ بررسی های انجام شده نشانی از 
موجود یا جسمی عجیب در این تصویر نمی دهد و امیدواریم کمتر شاهد اینگونه جو 

سازی های بی پایه و اساس در کشور باشیم.
مدیر انجمن نجوم اهواز گفت: این شی که در تصاویر است شباهت زیادی به سیاره 
مشتری دارد که این شب ها به راحتی  با چشم غیر مسلح قابل رصد است. البته در 
برخی مواقع عبور ایستگاه فضایی بین المللی در آسمان شب آن هم با درخشندگی 

بسیار زیاد ممکن است مردم را به اشتباه بیندازد.

یک شرکت خودروسازی پدال الکترونیکی در خودروی جدیدش عرضه می کند که 
می توان از آن برای توقف، افزایش یا کاهش سرعت خودرو استفاده کرد.

 نیسان ادعا می کند در خودروی جدید لیف از یک پدال برای افزایش سرعت و 
توقف خودرو استفاده می شود!

به گفته این شرکت خودروسازی، فناوری مذکور نحوه رانندگی را دگرگون 
خواهد کرد. این پدال الکتریکی در مدل جدید خودری Leaf در ماه سپتامبر عرضه 

می شود.
این پدال دو منظوره به وسیله یک سوییچ کنترل می شود که گاز را به پدال 
الکترونیک تبدیل می کند. به این ترتیب راننده می تواند فقط با یک پدال سرعت را 
بیافزاید، کاهش دهد یا توقف کند. اما برای توقف ناگهانی خودرو همچنان باید از پدال 

ترمز استفاده کرد.
جالب آنکه در حالت پدال الکترونیک بقیه پدال های خودرو عملکردی معمولی 

خواهند داشت. چنین قابلیتی در ترافیک بسیار کارآمد خواهد بود.
راننده به وسیله  این پدال حتی می تواند روی تپه نیز خودور را متوقف کند، در 

همان وضعیت ثابت بماند و سپس دوباره  حرکت کند.



رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ تشریح کرد:

جزئیات پرونده قتل بنیتا

اجتماعی6
شنبه -هفتم مردادماه ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4336

دبیر کل جمعیت هلال احمر  خبرداد

احداث پایگاه امداد هوایی هلال احمر در قم 
دبیر کل جمعیت هلال احمر با اشاره به جایگاه با اهمیت هلال احمر قم و استان 

معین تهران از احداث پایگاه امداد هوایی هلال احمر در قم خبر داد. 
مصطفی محمدیون در جلسه شورای معاونان جمعیت هلال احمر کشور که ظهر 
پنجشنبه در سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به مصوبه اخیر 
کمیسیون هلال احمر مبنی بر صدور مجوز ایجاد خانه های هلال در بخش های 
استان قم، اظهار کرد: بنا به شرایط استان قم مصوبه ای مبنی به فعالیت بخش ها 
در حوزه هلال احمر داشتیم که باعث ادعای ۳۰ استان دیگر هم شد.دبیر کل 
جمعیت هلال احمر با تأکید بر جایگاه ویژه استان قم، افزود: به رغم همه تنگناهای 
مالی همه نیازهای استان تا به امروز تأمین شده است.وی تأکید کرد: سازمان هلال 
احمر برای تحقق درخواست های استان در بحث تأمین تجهیزات، انبار و نیازهای 
فیزیکی آمادگی کمک دارد و علاوه براین با توجه به موقعیت پرخطر جاده گرمسار 
- قم در این حوزه نیز سازمان آمادگی دارد که وارد کار شود.محمدیون با تأکید بر 
اینکه جمعیت هلال احمر از نظر اساسنامه ای در زمینه آسیب های اجتماعی هیچ 
وظیفه ای ندارد، عنوان کرد: جمعیت هلال احمر فراتر از وظایف خود در این زمینه در 
سطح کشور ورود پیدا کرده است و آمادگی دارد که در استان قم دبیر کل جمعیت 
هلال احمر تصریح کرد: دوره سخنرانی و پخش سی دی برای کاهش آسیب های 
اجتماعی به سر آمده است و نیاز است که به صورت عملی وارد میدان شد.وی با 
اشاره به اینکه استان قم استان معین تهران است، عنوان کرد: ایجاد پایگاه هوایی 
هلال احمر در استان قم ضرورت دارد، آمادگی این را داریم که سیستم بالگردی 
را در استان قم در صورت تأمین بخشی از اعتبار مستقر کنیم.محمدیون به اجرای 
طرح خادم در راستای توسعه آموزش همگانی امداد و نجات نیز اشاره کرد و گفت: 
آموزش عمومی در کنار امداد و نجات یکی از وظایف مهم هلال احمر است که در 
این رابطه همکاری دیگر دستگاه ها نیز ضرورت دارد.وی در رابطه با تبدیل شعبه های 
فعال در بخش های استان قم به نمایندگی هلال احمر، عنوان کرد: در این رابطه با 
فعالیت این بخش ها استثنایی برای استان قم بر قانون ایجاد کردیم و برای تبدیل 
به نمایندگی نیز همکاری های لازم با استان قم را به عمل خواهیم آورد.دبیر کل 
جمعیت هلال احمر در ادامه افزود: همکاری های لازم و تأمین اعتبار به منظورتوسعه 

و تجهیز مهمانسرای هلال احمر در قم نیز به عمل خواهد آمد.
استاندار: امکانات قم باید درحد استان معین پایتخت باشد 

استاندار قم  نیز دراین جلسه با اشاره به معین بودن قم برای پایتخت در بحث 
مدیریت بحران و ضرورت تقویت امکانات استان گفت: تلاش می کنیم که امکانات، 

پشتیبانی ها و آموزش های استان در چنین سطحی تامین و تقویت شود.
سید مهدی صادقی با بیان اینکه در زمینه توسعه فعالیت های هلال احمر کمک 
های خوبی از مرکز به استان شده است، افزود: امیدوارم در پرتو این روحیه همدلی، 
تعامل و همکاری مثال زدنی شاهد ارتقاء روند خدمات رسانی جمعیت هلال احمر 
در استان قم باشیم.وی با اشاره به آمادگی جمعیت هلال احمر کشور برای استقرار 
پایگاه امداد هوایی مرکز در قم گفت: در این زمینه نیز استان آماده هرگونه کمک و 
مساعدت می باشد.استاندار قم همچنین با اشاره به ماهیت خدمات جمعیت هلال 
احمر، ایثار و همدلی را شاخصه این خدمات عنوان و بر لزوم تلاش در جهت تسری 

این روحیه به سایر بخش های جامعه تاکید کرد.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم مطرح کرد؛

فعالیت 1۰۰ خانه هلال در استان قم
 مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم  نیز در این جلسه با اشاره به لزوم 
توسعه آموزش های همگانی امداد و نجات از فعالیت ۱۰۰ خانه هلال احمر در استان 

قم خبر داد. 
محمد گلفشان با اشاره به موقعیت جغرافیایی با اهمیت استان قم، اظهار کرد: 
استان قم محور مواصلاتی ۱۷ استان کشور است و با جمعیت بالغ بر یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار نفر و با توجه به وجود بارگاه مقدس حضرت معصومه)س( و مسجد 

مقدس جمکران از نظر حفظ امنیت از جایگاه ویژه و ارزشمندی برخوردار است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم، قم را یک استان بین المللی خواند و 
افزود: اتباع 8۰ کشور دنیا در استان قم حضور دارند و به دلیل همجواری با فرودگاه 
بین المللی امام خمینی)ره( و وجود شبکه های نفت و گاز در استان قم لزوم ایجاد 
سوله های تجهیزات امداد و نجات در این استان بیش از پیش مورد توجه قرار گرفت.

وی به ایجاد خانه های هلال در استان قم اشاره کرد وافزود: از سال گذشته ایجاد 
خانه های هلال را در دستور کار قرار دادیم و امروز شاهد افتتاح صدمین خانه هلال 

در سطح استان هستیم که در مواقع بحرانی بسیار یاری رسان بوده اند.
گلفشان با اشاره به مدیریت مناسب سیل اردیبهشت ماه استان قم با همکاری 
خانه های هلال استان، اظهار کرد: شدت سیل استان قم کمتر از سیل آذربایجان 
نبود اما از آنجایی که خوشبختانه تلفاتی نداشت اقدام برجسته امدادگران استان 
توسط رسانه ها خبری نشد.مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم با اشاره به 
فعالیت های چشمگیر خانه های هلال، تأکید کرد: در زمان سیل ۲8 نفر از جمله 
زنان و کودکان در سد کبار گرفتار شده بودند یا در یخبندان زمستان افراد بسیاری 
در جاده گرفتار شده بودند که با امدادرسانی خانه های هلال به درستی مدیریت شد، 
وجود خانه های هلال برای استان برکتی است که از آسیب های احتمالی جلوگیری 
خواهد کرد.وی با اشاره به اجرایی شدن طرح خادم در استان قم، تصریح کرد: این 
طرح به صورت آموزش خانه به خانه و با ۱۲ مرتبه حضور در درب خانه ها از پردیسان 
آغاز شده است و در تلاش هستیم که به عنوان استان پیشرو خانواده ها را برای 

آمادگی در حوادث و سوانح آماده کنیم.

مراسم نکوداشت آیت الله مشکینی در قم 
برگزار شد 

مراسم نکوداشت دهمین سالگرد ارتحال مرحوم آیت الله علی مشکینی امام جمعه 
فقید قم پنجشنبه شب با حضور جمعی از علما و فضلا و اقشار مختلف مردم در 

شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد. 
در این مراسم آیات حسینی بوشهری، کعبی، ری شهری، سعیدی، فاضل لنکرانی و 
اعرافی، بیوت مراجع عظام تقلید، اعضای جامعه مدرسین، استاندار قم، نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی و جمعی از اساتید و فضلای حوزه های علمیه حضور 
یافته بودند.  رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور در این مراسم با تجلیل از 
شخصیت برجسته علمی و مجاهدت سیاسی مرحوم آیت الله مشکینی، خاطرنشان 
کرد: بسیاری از بزرگان امروز حوزه های علمیه و شخصیت های سیاسی حوزوی 
به نوعی از شاگردان این عالم ربانی بوده اند.  حجت الاسلام و المسلمین سید رضا 
تقوی با بیان اینکه شأن و جایگاه انسان ها با گفتار و رفتارشان مشخص می شود، 
اظهار داشت: مرحوم آیت الله مشکینی در هر عرصه ای که به خدمتگزاری مشغول 
بودند، منشأ خیرات و برکات بسیار بوده و به عنوان الگویی برای دیگران مطرح بودند.  
وی با بیان اینکه مردم مومن و انقلابی قم هنوز خطبه های گرانقدر مرحوم آیت الله 
مشکینی در سنگر نماز جمعه را به یاد دارند، تصریح کرد: ایشان نه تنها به عنوان یک 
فقیه برجسته بلکه از اساتید مبرز اخلاق در حوزه های علمیه بودند و همگان ایشان 
را به عالم عامل می شناختند.  وی در پایان با اشاره به مبارزات انقلابی و خدمتگزاری 
ارزنده مرحوم آیت الله مشکینی در قبل و بعد از انقلاب و تبعیت محض ایشان از 
ولی فقیه، بر ضرورت قدرشناسی از بزرگان حوزه های علمیه تأکید کرد و گفت: این 
فقیه مجاهد با وجود برخورداری از پست های سیاسی، اما هیچگاه تحت تأثیر مطامع 

دنیوی قرار نگرفت و همواره زندگی بسیار ساده و زاهدانه ای داشت. 

به مناسبت دهه کرامت صورت گرفت؛

حضور کاروان »زیر سایه خورشید« 
در پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س(

اعضای کاروان »زیر سایه خورشید« همزمان با ایام دهه کرامت، روز پنجشنبه در 
پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س( حضور یافته و فضای پایگاه را به عطر و 

بوی حرم رضوی معطر کردند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان 
قم، جمعی از خادمان حرم امام الرئوف حضرت علی بن موسی الرضا)ع( در قالب 
کارون زیر سایه خورشید در جمع فرماندهان، کارکنان و سربازان پایگاه پدافند 
هوایی حضرت معصومه)س( حضور یافتند و همراه با پرچم متبرک حرم رضوی)ع( 

و برگزاری مراسم معنوی، حال و هوای ملکوتی ویژه ای به این جمع بخشیدند.
در این مراسم سرهنگ »شمسعلی اسدی« فرمانده پایگاه پدافند هوایی حضرت 
معصومه)س( طی سخنانی با اشاره به سالروز عملیات مرصاد، یاد و خاطره شهدای 
این عملیات و نیز شهدای مدافع حرم را گرامی داشت و حضور خادمان و پرچم حرم 

امام رضا)ع( را موجب معنوی شدن فضای پایگاه پدافند دانست.
مدیحه سرایی یکی از خادمان حرم رضوی)ع( با اشعاری پیرامون کرامات امام 
هشتم)ع( و تجلیل از فرماندهان نظامی استان از جمله بخش های این مراسم بود 
که با حضور »احمد حسینی« مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم، »فریدون حسنی جبلی« مسئول کانون بازنشستگان ارتش و فرماندهان 
و مسئولان و مدیران عقیدتی سیاسی یگان های ارتش مستقر در قم و مسئولان 

هیئت رزمندگان اسلام استان قم برگزار شد.

درد دل کردن با این افراد ممنوع!
انتخاب  را  کسی  چه  کردن  دل  درد  برای  باشد  حواستان 
می کنید و همینطور درباره زندگی خصوصی تان با هر کسی 

مشورت نکنید.
در مورد مسایل و مشکلات خود با هر کسی درد دل نکنید، 
چرا که مشکلی را حل نخواهد کرد. وقتی فردی که با او درد دل 
می کنید اگر مناسب نباشد توصیه های اشتباه به شما می کند و 

شما برای پیدا کردن راه حل دچار مشکل خواهید شد. 
درد دل کردن با اطرافیان، روش مناسبی برای مشورت کردن 
در اموری است که شاید با هم فکری دیگران بتوان راه حل 

مناسبی برای آن پیدا کرد.
درد دل کردن خوب است یا بد؟

نکته مهم اینجاست که با چه افرادی باید درباره مشکلاتمان 
صحبت کنیم. احتمالا برای بسیاری از ما پیش آمده است که 
یک مسئله خصوصی را به کسی گفته ایم و از او خواسته ایم 
به کسی نگوید؛ " بهت میگم به کسی نگی " این خطرناکترین 
جمله ای است از زبان جاری می شود، مخصوصا اگر یک موضوع 
خانوادگی را برای کسی باز گو کنیم و از او بخواهیم که راز دار 
باشد!  برای درد دل کردن باید، حد و حدودی قائل شویم و سعی 
کنیم زندگی خصوصی مان را خصوصی نگه داریم. در برخورد با 
مشکلات باید خویشتن دار باشیم و به محض بروز مسئله ای در 

خانواده سریعا آن را به اطلاع عموم نرسانیم.
درست است که ما قصدمان از بازگو کردن این مسائل صرفاً 
تخلیه روانی و آرام شدن است اما باید بدانیم ممکن است با 
همین دوست روزی دچار مشکل شویم و آن وقت همین رازها 
و مسائل خصوصی که با او در میان گذاشته ایم بر علیه خودمان 
استفاده شود. تنها زمانی که رابطه مان با دوستانمان بهم می 
خورد تازه متوجه می شویم که آنها چقدر از رازهای ما باخبر بوده 
اند، پس بهتر است در روابطمان جانب احتیاط را رعایت کنیم 
و هر کسی را محرم اسرار خود فرض نکنیم. به هر حال انسان 
موجودی اجتماعی است و با افراد زیادی در تعامل است اما برای 
درد دل و مشورت کردن بهتر است از اعضای خانواده یا دوستانی 
که معتمد ما هستند کمک بگیریم و از بیان مسائل خصوصی، 
به ویژه مسائل زناشویی نزد همسایه، همکار و... خودداری کنیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه دولت یازدهم دستمزدها را از نرخ تورم پیشی داد اما هنوز کارگران زندگی سختی 
دارند ،گفت: در دولت تدبیر و امید تلاش شد پرداختی ها به لایه های پایین اجتماع ۳.۲ درصد افزایش یابد. 

علی ربیعی شامگاه پنجشنبه در آیین بازگشایی دوباره درمانگاه خلیج فارس در جزیره قشم گفت: سهمیه بندی عادلانه برای 
برخورداری همه ایرانیان از توزیع ثروت و کاهش نابرابری ها به ویژه در نقاط محروم، بین حاشیه نشین ها و مستمری بگیران به 
طور کارشناسی در دولت یازدهم بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته و تلاش شد جامعه کارگری فراموش و زیر چرخ دنده های 

های توسعه خورد نشود.
وی افزود: عادلانه کردن زندگی و گرایش سهم بندی ها به سوی افراد برخوردار از فرصت های نابرابر اجتماعی از ایده های 
نخستین جمهوری اسلامی و جزو دغدغه های مقام معظم رهبری و وظیفه اخلاقی و انسانی ماست و بر این اساس افزایش حقوق 

بازنشستگان جهت ارتقای قدرت خرید در دستور کار قرار گرفت. 
ربیعی از تلاش های دولت تدبیر و امید برای کاهش نابرابری ها و توزیع عادلانه ثروت به ویژه در مناطق محروم کشور خبر داد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: دولت دستمزدها را از نرخ تورم پیشی داد اما هنوز کارگران زندگی سختی دارند، تلاش 
شد پرداختی ها به لایه های پایین اجتماعی ۳.۲ درصد افزایش یابد اما در طبقه بندی جامعه دهک های پایین نیازمند کمک 

بیشتری دارند و زندگی با کرامت این قشر در کانون توجه است.
وی اضافه کرد: افزایش رفاه در کنار بزرگ شدن اقتصاد باید مد نظر قرار گیرد و دولت تنها با توسعه اقتصاد اکتفا نخواهد کرد، 
البته کاهش فقر و افزایش رفاه در کنار مهار تورم نیازمند رشد اقتصادی هشت درصدی و حدود ۷۰۰ هزارمیلیارد تومان اعتبار 
است که با توجه به محدودیت منابع بانکی باید از طریق جذب سرمایه گذاری خارجی و تجمیع سرمایه های اندک مردمی 

تامین شود. 
ربیعی با اشاره به وجود حدود ۱۱ میلیون تن حاشیه نشین عنوان کرد: دولت یازدهم در این راستا برای ارتقای بهداشت و درمان 

گام های اساسی برداشت چرا که این حوزه در سبد هزینه خانوار سهم مهمی را به خود اختصاص می دهد و ابتلا به یک بیماری 
می تواند خانواده ای را به فقر بکشاند.

وی سوء تغذیه را یکی از مشکلات حاشیه نشینان عنوان کرد و گفت: ۲۰۰ هزار زن باردار و حدود ۱۷۰ هزار کودک طی چهار 
سال گذشته زیر پوشش غذایی قرار گرفتند و همچنین توزیع غذای گرم در برخی مهدهای روستایی و رسیدگی به وضعیت 

کودکان بازمانده از تحصیل گوشه ای از اقدام های دولت در حمایت از قشرهای ضعیف به دور از هرگونه تبلیغات بود. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: تقویت تعاونی ها، ارتقای حوزه گردشگری و خدمات با تسهیلات ارزان و همچنین 

اجرای برنامه اشتغال ضد فقر و از بین بردن فقر مطلق در دولت دوازدهم به طور جد در دستور کار قرار خواهد داشت. 
وی در ادامه نیز قشم را ظرفیت بزرگی برای استان هرمزگان و ایران عنوان کرد و گفت: تحول های زیادی در این جزیره روی 

داده که البته کافی نیست زیرا این منطقه ظرفیت های فراوانی دارد که تا کنون تنها بخشی از آن شکوفا شده است.
ربیعی افزود: تعداد گردشگران قشم در صورت فراهم شدن زیرساخت ها تا پنج برابر نیز می تواند افزایش یابد و با توجه بیشتر 
به ظرفیت های حوزه صنعت، صنایع دریایی سنتی و نوین، بسته بندی و تعاونی حتی برای جمعیتی بیش از ساکنان کنونی 

جزیره، جاذبه شغلی ایجاد کند.
وی با اشاره گوناگونی فرهنگی موجود در قشم بیان کرد: در زمینه راه و فناوری اطلاعات جزیره شرایط بهتری نسبت به گذشته 
دارد که می تواند چهره مناسبی از این منطقه به نمایش بگذارد اما بخش خدمات در جزیره هنوز آنچنان که باید شکل نگرفته 

است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: قشم شهر تعاون گراست که فرصت بی مانندی برای ایجاد عدالت اجتماعی در 
اختیار می دهد و باید در این راستا جامعه محلی جهت توزیع متوازن ثروت، پای کار بیاید و امور در قالب فعالیت های اجتماع 

محور پیگیری شود.

 ربیعی: 

دولت یازدهم پرداختی به لایه های پایین اجتماعی را افزایش داد 

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ پس از بازسازی صحنه 
جرم جزئیات وقوع قتل بنیتا را تشریح کرد.

سردار محمدیان  روزگذشته پس از بازسازی صحنه جرم 
قتل بنیتا در جمع خبرنگاران گفت: از مردم تشکر می کنم 
که در این مدت هر چه خبر و صحنه هایی مشاهده کردند 
که مشکوک بوده به پلیس آگاهی خبر دادند به شکلی که 
در حدود هشت استان مختلف هر مورد مشکوکی که در 
موارد مختلف همچون خرید پوشک و لوازم بچه بوده است 

مردم به پلیس خبر داده اند.
وی افزود: ما نیز به همکارانمان در استان ها در خصوص 
رسیده  گزارشات  و  کرده ایم  اطلاع رسانی  موضوع  این 

توسط همکاران ما احراز هویت شد.
قتل  تشریح  در  بزرگ  تهران  آگاهی  پلیس  رئیس 
بنیتا گفت: از لحظه اولیه که خبر به ۱۱۰ و کلانتری 
محل اعلام می شود واحد تجسس وارد عمل می شود و 
در خصوص این موضوع تشکیل پرونده انجام می شود. 
از یک ساعت پس از روی دادن این جرم نیز مأموران 
کلانتری کار خود را آغاز می کند. همه موارد از جمله 
اعلام پلاک خودرو و کنترل دوربین ها به صورت همزمان 

انجام شده است.
وی ادامه داد: متهمان مسیر کوتاهی را طی می کنند تا 
به محدوده و محل سکونت خود برسند. متأسفانه کودک 
را در خودرویی که شیشه هایی آن بالا و درها بسته بوده 
اما قفل نبوده رها می کنند و از محل دور می شوند. در 
این مدت پیگیری پلیس به صورت مداوم ادامه داشته و 
چندین مأموریت در خصوص این موضوع توسط پلیس 

اقدامات  با  سه شنبه  روز  نهایتا  اینکه  تا  می شود  انجام 
پیچیده پلیسی محدوده حضور متهمان شناسایی می شود.

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ در خصوص تماس 
فردی با پلیس و دادن اطلاع در خصوص این حادثه گفت: 
گزارش  یک  عنوان  به  داشتیم  فردی  از سوی  تماسی 
که تنها یک اسم کوتاه بود و این اقدام نیز همزمان با 
دستگیری سارقان رخ داد. این فرد نیز در محدوده نبود و 

تنها یک اسم اعلام شده بود.
وی افزود: اقدامات همکاران ما در محدوده آغاز شد و 
ضمن استقرار موفق شدند فرد اول را دستگیر کنند اما 
فرد دوم متواری شده بود. نهایتا حدود ساعت ۱۰ شب 
محل استقرار این فرد را شناسایی کردیم و مأمورانی که 
در این محل مستقر شده بودند دیدند مقداری پوشک و 
شیرخشک توسط خانواده ای که در آن واحد بوده است 
خریداری شده،  این موضوع امیدهایی را برای سالم بودن 
کودک ایجاد کرد اما بعدا مشخص شد که لوازم برای 
پسربچه ای ۹ ماهه که برادرزاده متهم بوده است خریداری 

شده است.
محمدیان ادامه داد: پس از دستگیری متهم ابتدا منکر 
و بعدا اقرار کرد که کودک و خودرو را رها کرده و پس از 
نشان دادن محل خودرو متأسفانه با صحنه دلخراش فوت 

کودک مواجه شدیم.
وی تأکید کرد:  بیش از ۳۵ سرفصل کاری را در خصوص 
این پرونده دنبال کردیم اما اگر نشانه ای از دوربین های 
سطح شهر داشتیم چهار روز پیگیری ادامه پیدا نمی کرد. 
متهمان مسافت کوتاهی را پیموده اند و از مقابل دوربین ها 

عبور نکرده اند. یک ساعت و نیم بعد از وقوع جرم خودرو 
را رها کردند و از هیچ محدوده ترافیکی و یا مقابل دوربین 

کنترل ترافیک و یا سرعت سنج عبور نکرده اند.
محمدیان خطاب به شهروندان توصیه کرد که خودروی 
روشن را به هیچ عنوان رها نکنند. موارد مشابهی وجود 
داشته که با همین شرایط فرد خودرویی که کودک نیز در 

داخل آن بوده برای خرید روشن رها کرده است.
در  مجازی  فضای  از  می خواستیم  ما  داد:  ادامه  وی 
خصوص این پرونده بهره بگیریم که خانواده کودک زودتر 
این زحمت را کشیدند و ما برای اینکه دوباره کاری نشود 
اقدامی انجام ندادیم. بی تردید ما فضای مجازی را یک 

فرصت برای خود می دانیم.
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ درباره آزادی متهم و 

زمان آخرین دستگیری وی نیز افزود: این فرد ۱۳۰ فقره 
سرقت داشته و با توجه به اینکه در آخرین مورد، پرونده 
وی در تهران تشکیل نشده است و در پاکدشت بوده با 
اتهام سرقت دستگیر شده، اما در خصوص آزادی وی و 
جزئیات آن مقام قضایی باید اظهارنظر کند. این فرد کمتر 
از یک ماه بوده که با اتهام سرقت دستگیر و سپس آزاد 

شده است.
وی درباره جزئیات پیگیری این پرونده در پلیس آگاهی 
تهران بزرگ نیز گفت:  از یک ساعت پس از وقوع جرم 
مأموران کلانتری کار خود را آغاز کرده و معاون جنایی 
ما نیز که در مرخصی بود به محض اطلاع به صورت 
داوطلبانه مرخصی خود را لغو کرد و با حضور در محل کار 

خود، پیگیری این پرونده را آغاز کرد.

امسال برای اولین بار تمامی زائران ایرانی مچ بندهای الکترونیکی آبی رنگ به 
دست می بندند تا به کمک این مچ بندها احتمال گم شدن زائران کاهش یابد. 

در پی وقوع فاجعه منا که به شهادت ۴۶۴ زائر ایرانی و هزاران زائر از دیگر 
کشورها انجامید، کشور ایران برای حج ۹۵ خواستار تضمین امنیت زائران از سوی 

سعودی ها شد.
جلسات متعددی در این زمینه برگزار گردید اما در نهایت پافشاری مقامات کشور 
بر تامین امینت و برآورده شدن درخواست ها موجب شد تا حج ۹۵ برگزار نشود. 
تعداد شهدای ایرانی در فاجعه منا ۴۶۴ نفر اعلام شده بود که تمامی مفقودان 
حادثه تا تاریخ ۱۶ دی ۱۳۹۴ شناسایی و بجز ۴۲ پیکر که در قبورالشهدای مکه 

دفن شدند، مابقی به وطن بازگردانده شدند.
از زمان وقوع فاجعه منا که دوم مهر ماه بود تا زمانی که آخرین پیکر به ایران 
بازگردانده شد حدود صد روز گذشت. شاید اگر در همان زمان وسیله ای وجود 
داشت که شناسایی زائران را امکان پذیر می کرد ، زودتر از این ها حجاج ایرانی 
شناخته می شدند و آن ۴۲ خانواده ای که چشم به راه پیکر عزیزان شان بودند 
امروز  به کمترین حق شان می رسیدند، هر چند که آرزوی هرکسی است که 
در کنار خانه امن الهی به والاترین مرتبه یعنی شهادت نائل شود. بدین سبب 
بعد از گذشت دو سال و تحقیقات فراوان با هدف ارتقای امنیت، مچ بندهای 
الکترونیکی حجاج را که به گفته حجت الاسلام قاضی عسگر طرحش مربوط 
به ده سال قبل است، ساخته شد و امروز زائران خانه خدا می توانند در صورت 
بروز هرگونه حادثه  با مشخصات کاملی که  روی مچ بندها وجود دارد شناسایی 

شوند.
 شایعه ساخت مچ بندهای الکترونیکی حجاج توسط عربستان

در فضاي مجازي شایعه هایي درباره ساخت مچ بندهای الکترونیکی حجاج به 

سفارش عربستان توسط شرکت اسرائیلي مطرح شد، درحالي که ساخت این 
مچ بندها به عربستان هیچ ارتباطي ندارد. در همین راستا حمید محمدی رئیس 
سازمان حج و زیارت ضمن تکذیب این خبر اظهار داشت: مچ بندهای الکترونیکی 
حجاج هیچ ارتباطي به عربستان ندارد و به   صورت کامل در کشور خودمان 
طراحي و ساخته شده است. رئیس سازمان حج و زیارت با بیان اینکه مچ بندهای 
الکترونیکی حجاج به منزله کارت شناسایي حجاج و حاوي مشخصات آنهاست، 
تصریح کرد: در مچ بند راهنماي الکترونیکي ،اطلاعات شناسایي زائر قرار گرفته 
است و با نرم افزاري که در گوشي تلفن همراه نصب مي شود همه اطلاعات آن قابل 
مشاهده خواهد بود و مي تواند به زائراني که گم مي شوند کمك کند تا کاروان آنها 

سریع تر شناسایي شود.
 

مچ بندهای الکترونیکی حجاج مجهز به GPS نیست
حجت الاسلام و المسلمین قاضي عسگر در گفت و گوي ویژه خبري شبکه دو 
سیما نمونه اي از مچ بندهای الکترونیکی حجاج را براي جلب اطمینان نشان داد 
و گفت: این دستبندها تولید داخل کشور است که حاوي اطلاعات محدودي از 
زائران است و نه تنها هیچ مشکلي ندارد، بلکه با توجه به سن زائران ایراني و آمار 

گمشدگان هر سال، ضریب ایمني آنها را بالا مي برد.
وي در عین حال توضیح داد که مچ بندهای الکترونیکی حجاج مجهز به سیستم 
مکان یاب نیست، چرا که براي استفاده از آن باید باعربستان هماهنگ و توافق 

کنند که این موضوع در مذاکرات بعدي پیگیري می شود. 
مچ بند حجاج حاوی چه اطلاعاتی است؟

ابراهیم اسداللهی رئیس روابط عمومی سازمان حج و زیارت با اشاره به  اطلاعات 
روی مچ بندهای الکترونیکی حجاج اظهار کرد: اطلاعات روی این مچ بندها شامل 

نام، نام خانوادگی، تاریخ تولد، تصویر، کدملی ، سوابق بیماری، آدرس محل اسکان 
زائر در مکه و مدینه است.

وی در ادامه افزود: نیروهای راهنمای حجاج را در ایستگاه ها مستقر می کنیم 
تا در صورتی که زائران مفقود شدند، آن ها را به سمت هتل هایشان هدایت کنند.

اسداللهی هم چنین بیان کرد: اپلیکیشن هایی  روی تلفن همراه نیروهای 
ستادی مان نصب است که با قرار دادن مچ بند روی گوشی تلفن شان اطلاعات 
مربوط به زائر را مشاهده می کنند و حجاج به سمت محل سکونتشان هدایت می 
شوند. وی با اشاره به جنس مچ بندها اذعان کرد: جنس این مچ بندها از پلاستیک 
و ضد حساسیت است و هم چنین زائران می توانند به وسیله آن ها از هرگونه خطر 

مفقود شدن مصون بمانند.

همه آنچه باید در مورد مچ بندهای الکترونیکی حجاج بدانیم

افزایش ضریب امنیت زائران با مچ بندهای آبی

باید باورهای اشتباه را دور بریزیم

آیا تا به حال، به افرادی بر خورده اید که دایم از خودشان 
انتقاد می کنند و با سرزنش خود انرژی منفی در خودشان 
به وجود می آورند و موجب ایجاد حال و هوای نامناسب در 

وجودشان می شوند؟
بدیهی است که باورهای ما رفتارمان را شکل می دهد و 
رفتارمان متأثر از باورهایمان است. اگر باورهای سالم و سازنده 
داشته باشیم،  انرژی بیشتری کسب کرده و نیروی تازه ای برای 
زندگی در ما ایجاد می شود. باورهای مثبت موجب افزایش 
انرژی - تحریك زیاد، تولید حرکت و سازندگی می شود. از 
سوی دیگر باورهای ناسالم و مخرب، کاهش انرژی - کاهش 
حرکت و بروز رفتارهای بیمارگونه را به دنبال دارد. از این رو، 
منطقی است که با یك اقدام جدی مقابل باورهای غیرمنطقی 
ایستادگی کنیم و قبل از آن لازم است با این باورها آشنا شویم.

فقط یك راه حل وجود دارد
بعضی افراد هنگام برخورد با مسایل و دیگران اصرار شدیدی 
دارند که ثابت کنند خودشان درست می گویند و بقیه افراد 
اشتباه می کنند. این یك باور غیرمنطقی است زیرا هر کسی به 

هر موضوعی از زاویه و دید خود نگاه می کند و ممکن است 
دو نفر در مورد یك موضوع نظر متفاوت داشته باشند و این که 
برای حل مشکلات، با بیان مسایل فقط یك راه حل را انتخاب 
کرده و سراغ راه حل های دیگر نرویم، امری غیرمنطقی است 
که نتایج غیرمنطقی هم به بار می آورد و گاهی نیز منجر به 
تنش در روابط می شود، به قول روانشناسان آن گروه افراد 
معتقد به قانون همه یا هیچ هستند. در حالی که برای حل 
مشکلات و مسایل می توان از راه حل های مختلف استفاده 
کرد و به جای اینکه بگوییم من تلاشم را کرده نتیجه نگرفته ام، 
باید تلاش مجددی را شروع بوده و از کاهش انرژی خود و 
تولید افسردگی جلوگیری کرد. هنگام بروز مشکلات باید 

انعطاف پذیر بوده.
آینده ما را گذشته رقم می زند

این باور غیرمنطقی که ما اسیر گذشته ایم، انرژی فعالیت و 
تلاش را از ما می گیرد. به قول بزرگان اگر در یك خانواده فقیر 
به دنیا آمده ای، تو مقصر نیستی، اما اگر فقیر بمانی مقصر 
خودت هستی، اگر در گذشته اشتباهی پیش آمده و درست 

عمل نکرده ای، فرصت هایی در اختیارت هست و می توانی 
برچسب های شکست خورده یا بدشانسی را حذف کرد. بعضی 
افراد معتقدند چون گذشته نابسامان داشته اند و از فرصت ها 
درست استفاده نکرده اند، حالا محکوم به شکست و بدبختی 
هستند. در حالی که با باور این که من می توانم زندگیم را عوض 
کنم، انرژی زایدی وارد زندگی می شود و افکار نو جای افکار 
پریشان گذشته را می گیرد. از سرزنش زندگی گذشته دست 
بردارید. شرایط را موجب مشکلات خود ندانید و با باور این که 
خودتان مسئول هستید، زمام سرنوشت زندگی را به دست 
بگیرید و با تولید انرژی، امکان انتخاب و تصمیم گیری صحیح 

را افزایش دهید.
هر تغییری امکان پذیر نیست

با وجود این که خیلی چیزها در زندگی قابل تغییر نیست، 
خیلی چیزها هم قابل تغییر است. در حقیقت چیزهای زیادی 
را می توان تغییر داد. به طور مثال می توان وزن را کاهش داد، 
شغل بهتری پیدا کرد، ادامه تحصیل داد، روی روابط دوستانه 
کارکرد و روابط با همسر و خانواده را بهبود بخشید، اما بعضی 
چیزها را هم نمی توان تغییر داد، یا تغییر آن از حیطه توان 
و اختیار ما خارج است، به طور مثال ما نمی توانیم رئیس 
اداره خودمان را عوض کنیم، اما می توانیم شغل خود را تغییر 
بدهیم. ما مجبور به پرداخت اجاره، قسط و شهریه هستیم، 
اما می توانیم آنچه را که نمی توانیم تغییر بدهیم، قبول کنیم. 
غرزدن و میل به تغییراتی که در حد و اختیارمان نیست، فقط 

موجب تنش، فرسودگی و تحریك پذیری ما می شود.
اگر جای دیگران بودم

افکاری چون این مورد که اگر جای فلانی  اوقات  گاهی 
بودم زندگی بهتری داشتم، انرژی منفی تولید کرده و فرد 
را از مسیر عادی زندگی خارج می کند و منجر به اضطراب و 
گاهی افسردگی می شود. عباراتی مثل این که اگر مثل فلانی 
ثروت داشتم، حتماً شادتر بودم، اگر مثل فلانی زیبا بودم 

خوشبخت تر می شدم و...
افرادی که چنین دیدگاه هایی دارند، فقط انرژی منفی تولید 

کرده و دچار عدم رضایت از زندگی می  شوند. 






